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Pöytäkirja KKn HALLINTONEUVOSTON 

kokouksesta, joka pidettiin Helsingissä 

KKn hallintoneuvoston huoneistossa huhti

kuun 2 1. päivänä 19*10.

Saapuvilla olivat: hallintoneuvos

ton jäsenet Fr. Hautala, J.Heikkilä, 0.

Heikkilä, Kalle Hyvärinen, Otto Karhi, A.

Kylmänen, Ahti Kärkkäinen, Hilma Laine,

A.Marttila, Rudolf Peltonen, M.Pukkila,

J.Raatikainen, J.Rosvall, Toivo Salmio,

A.Sihvonen, Väinö Sinisalo, Hugo Säliä Ja 

Väinö Tanner; johtokunnan jäsenet Jalo 

Aura, Julius Alanen, J.V/.Keto, Helmer Leh

ti, Paavo Raittinen, Juuso Suominen ja On

ni Toivonen; sekä KKn toimihenkilöt Eino 

Helnivaara, Jalmari Laakso ja Antero Rinne.

Puhetta johti hallintoneuvoston puheen

johtaja ministeri Väinö Tanner ja pöytäkir

jan laati allekirjoittanut hallintoneuvos

ton sihteeri.

1. f,.

Johtokunnan sihteeri luki b/10-39 - 8/4-liO pl- Johtokunnan
■ Öyt!iklr.jöj<‘

dettyjen johtokunnan kokousten pöytäkirjat.

Luettujen pöytäkirjain Johdosta lausui K a r h i ,  

että sen jälkeen kuin jäsenten hautausvakuutussumma oli 

päätetty alentaa 300 markkaan, Osuusliike Keko on tle- 

dolttanut jäsenkunnalleen, että sen jäsenet saavat edel

leenkin hautaus vakuutuksena 500 markkaa 9lten, että va

kuutetulle KAHSA3TA tulevan 300 markan lisäksi osuuslii

ke maksaa omista varoistaan 200 markkaa. Tällainen me

nettely vaikuttaa haitallisesti toisten osuusliikkeiden 

järjestelyihin, minkä vuoksi olisi syytä asiasta Osuus-



liike Keolle huomauttaa.
Keskustelu julistettiin päättyneeksi. 

Luetut pöytäkirjat merkittiin kuulluiksi.

Kir Teellisen 
hHillr-f o- 
neuvoston 
kokouksen 
päätökset

2. g.
Toimitusjohtaja A u r a  selosti hallintoneu

voston jäsenille ne päätökset, jotka sisältyvät viime 

vuoden Joulukuussa kirjeellisesti hoidetun hallinto

neuvoston kokouksen pöytäkirjaan, lausuen:

Kun hallintoneuvoston tavanmukaista viime vuoden

viimeistä kokousta ei lainkaan voitu pitää, johtokunta 

pyysi hallintoneuvoston jäseniltä kirjeellisesti lau

sunnon seuraavista ehdotuksista:

1) että johtokunnan kokoonpano v,19ä0 pidettäisiin 
samana kuin se oli v.1939;

2) että HM-keskustoimlkunnan kokoonpano pidettäisiin 
v.19^0 samana kuin 9e oli v.1939*

3) että johtokunnan jäsenten palkkio pidettäisiin v. 
19^0 samansuuruisena kuin se öli v.1939»

4) ettei vuodeksi lS^O tehdä tulo- ja menoarviota;

5) . ettei liittokokouksia v.19^0 pidetä ja että hal
lintoneuvosto antals 1 llittotoimikunnllle kehoi
tuksen hoitaa tehtäviään siihen asti, kunnes 
liittokokoukset voivat, kokoontua suorittamaan 
sääntöjen mukaisella tavalla li.lttotoiraikuntlen 
vaalit; sekä

6) että johtokunta saisi päättää, missä määrin maan
puolustustehtäviin kutsuttuja KKn toimihenkilöi
tä on avustettava.

Näihin ehdotuksiin saapui 18 hallintoneuvoston 

jäseneltä myönteinen vastaus, jota vastoin 2 jäsentä 

jätti kysymyksiin vastaamatta. Mainitut ehdotukset 

saivat näin ollen hallintoneuvoston yksimielisen hy

väksymisen .

Merkittiin, että hallintoneuvosto on saanut tie

don nälätä päätöksistä.



J.

3. S.
Toimituajohtaja A u r a  selosti KKn toimintaa

viime vuoden ajalta lausuen seuraavae: (Liite n:o 1) 

SeloBtua merkittiin kuulluksi.

Selostusta
I.ÄT.
toiminnasta

k. «.

Neuvontaosaston hoitaja L a a k s o  selosti 3eloatuata
ök:jen

edistysmielisten osuusliikkeiden toimintaa viime vuoden toiminnasta 

ajalta lausuen seuraavaa: (Liite n:o 2).

Seloatua merkittiin kuulluksi.

5. ?.

Hallintoneuvoston Jäsenille oli etukäteen jaettu Johtokunnan
vuosi kertomus

johtokunnan valmistuttama kertomus KKn toiminnasta vuon- v : 1 ta I g ^  

na 1939-

Hallintoneuvosto päätti yksimielisesti jättää 

vuoaikertomuk9en esitetyssä muodossa KKn edustajakoko

uksen käsiteltäväksi.

6.  f.

Toimitusjohtaja A u r a  esitteli hallinto-
'ETTlnpäätaB

neuvostolle KKn tilinpäätöksen vuodelta 1.339 (Liite v;ltn"

n:o 3) lausuen:

Tilinpäätöksen käsittelyn perusteeksi lienee 

tarpeellista esittää KKn viime vuoden liiketoiminnasta 

seuraavia yksityiskohtaisia tietoja;

Liikevaihto, johon koko liiketoiminta perustuu, 

oli J2 milj. mk, ollen 8 milj.mk suurempi kuin edelli

senä vuonna. Liikevaihto jakautui eri liikelaitosten

kesken seuraavasti:



Myyntlosasto ....... 12.9 mllj.mk, lisäys 8 fPusaItehdas , 5.2
Tarkkalluvällnetehnaa 1.5 « '' 10 n
Kirjapaino ........ 5.U »i " 4 a
Kalustotöhdaa ..... ?.5 a " 85
Kustannustoiminta ... “1.5 « * 9 n

Hilden määrien lisäksi tulee vielä rakennuaosas-

ton urakointi, joka noual 27 mllj. markkaan ja lisään

tyi 16 ji. Kun tämä määrä lisätään muuhun liiketoimin

taan, teki liikevaihto 59 mllj mk Ja oli 15 % suurempi 

kuin edellisenä vuonna.

Liiketoiminnan Ja pääoman tuottama nettovoitto 

oli li.l mllj.ink, ja oli 1 .1 mllj.mk pienempi kuin edel

lisenä vuonna. Vähennys johtui siltä, että poistojen 

määrää lisättiin 1.5 mllj.markalla. Ilman tätä olisi 

nettotulos ollut *100.GuO mk suurempi kuin edellisenä 

vuonna.

Pol9tolBta tuli tavaravarastojen osalle l.lkO.000 

mk Ja loppu jäi kalustojen osalle. Näin suuri varasto- 

polotollaäya tehtiin siinä tarkoituksessa, että tältä

kin vuodelta, Joka näyttää muodostuvan taloudellisten 

tulosten puolesta huonoksi, voitaisiin tehdä voitollinen 

tilinpäätös. Poistojen jälkeen tuottivat eri liilelai- 

tokHet ja osastot nettoylljäämää seuraavasti:

Myyntlosasto- .................  1.164.000:-
Klrjapalno ................... 434.000:-
Pus9Itehdas ........ ,........  917.000:-
aitomo ...................... 313.000:-
Tarkkalluvälinatehdaa ....... 159.000:-
Metallltehdas ............... 12 1.000:-
ftakennusosasto .............. 120.000:-
Kuluttajäin Lehti ........... 35.000:-
Osuuslllke ............   46.000:-
TyÖtover1 ...................  .58.000:-
Klrjain kustannus ........... 51.000:-
Pääoraan korko ja kassa-alennukset 717.000:-

Nämä erät tekevät yhteensä edellämainitun 4.1 mllj. 

mk. Tästä käytettiin vuoden varrella neuvonta- Ja valis

tustyöhän 2.4 mllj .mk, joten nettovoitoksi jäi tilinpää

töksessä näkyvä 1.6 mllj.mk.

Eri liikelaitosten voittoihin ovat poistot vaikut

taneet niin paljon, etteivät ne tilinpäätöksessä esiinny



edellisiin vuosiin verrannollisina. Etenkin rakennua- 

osaston voittoa Jouduttiin lisäämään kalustopajan voi

tolla, koska keskeneräisten rakennusten loppuunsaatta

miseksi oli varattava Bodan vuoksi huomattavasti varo

ja. Jos poistojen vaikutus otetaan huomioon, tuottivat 

eri 1 1 ikelaitokaet tavanmukaiset suhteelliset tulokset,

Vielä on kiinnitettävä huomiota siihen, että KKn 

tileillä esiintyy nyt pitkään ajan kuluttua Jälleen 

1.173.000 rakn arvosta koneita. Tämä määrä muodostuu 

pääasiassa kaluatopajan painevalukoneeata Ja kromloimia- 

laitokseata sekä tarkkalluvälinetehtaan 3-värlrotatlo- 

koneesta, jolla stanssataan ja painetaan kartonkeja.

Nämä koneet yritettiin ostaa kyllä kahtena eri vuotena, 

jolloin ne olisi voitu poistaa saapumlsvuoalna. Ne tu

livat sodan vaikutuksesta kuitenkin kalkki viime vuonna. 

Joa ne olisi tällöin poistettu, olisi poistoista joudut

tu maksamaan veroa. Näin ollen oli edullisempaa jakaa 

poisto useamman vuoden osalle.

KKn menot olivat hiukan pienemmät kuin edellisenä 

vuonna. Ne tekivät Jl.lJlO.OOO mk, kun ne edellisenä vuon

na tekivät l|.li90.000 mk. Vähennys johtui siltä, että 

osuuskauppakoulun Ja kirjeopiston toiminta jouduttiin 

keskeyttämään heti sodan alettua.

Veroihin, jotka on merkitty yleiskulujen tilille, 

meni 539.000 mk ja tämä määrä oli 11*2.000 mk suurempi 

kuin edellisenä vuonna.

Tilintarkastuksen suhteen On erikoisesti mainitta

va, ettei tarkastukseen ottanut osaa kuin kaksi tarkas

tajaa, vaikka edustajakokous oli valinnut kolme tarkaa 

tajaa. Tämä Johtui siltä, ettei vakinainen tilintarkas

taja J.O.Rauhala voinut saapua tarkastusta toimittamaan 

ja että tieto tästä saatiin niin myöhään, ettei varati

lintarkastajaa enää ennätetty hankkia. Varati1lntarkaa- 

ta ja Ville Ranta kutsuttiin kyllä tilaisuuteen sähkösa-



Ehdotus 
yl i jäämän 
KäyttärnTs estä

Hallinto
neuvoston
lausunto

V : n 19i>0
eduataja

malla , mutta häneltä tuli kielteinen vastaus tarkastus- 

päivän edellisenä Iltana eikä toista varatilintarkasta

jaa näin ollen ennätetty enää kutsua. Kun KKn sääntö

jen mukaan riittää kuitenkin kaksi tarkastajaa, voita

neen tilit juridisesti katsoa tulleen asianmukaisesti 

tarkastetuiksi.

Johtokunta Jättää KKn tilit tämän selostuksen ja 

tilintarkastajain lausunnon perusteella hallintoneuvos

ton käsiteltäväksi.

Tämän Jälkeen puheenjohtaja luki hallintoneuvos

tolle jätetyt aeuraavat tillntarkastualausunnot: {Liit

teet n:o *1, 5) .

Hallintoneuvosto päätti yksimielisesti Jättää KKn 

tilinpäätöksen vuodelta 1939 esitetyssä muodossa KKn 

edustajakokouksen käsiteltäväksi.

7. 5.
Hallintoneuvosto päätti yksimielisesti yhtyä 

johtokunnan ehdotukseen vuoden 1939 ylijäämän käyttä

misestä (Liite n:o 6).

8 . § .

Tutustuttuaan KKn johtokunnan valmistuttamaan vuo

sikertomukseen vuodelta 1939 ja saatuaan tiedon tilin

tarkastajain lausunnosta hallintoneuvosto päätti yksi

mielisesti niiden johdosta antaa edustajakokoukselle 

seuraavan lausunnon: (Liite n:o 6).

9- 8.
Hallintoneuvosto päätti yksimielisesti hyväksyä



✓ y  *

Johtokunnan ehdotuksen, että vuoden 1940 edustajakokous 

pidetään Helsingissä, Työväentalon juhlasalissa, tulevan 

kesäkuun 2 .päivänä, alkaen klo 10.

10. ? .

Hallintoneuvosto päätti yksimielisesti hyväksyä 

Johtokunnan ehdotuksen vuoden 1940 edustajakokouksen oh

jelmaksi, joka ehdotus oli seuraavan slaällykslnen (Lii

te n:o 7) .

1 1 . §.

Yhtyen johtokunnan ehdotukseen hallintoneuvosto 

päätti yksimielisesti, että vuoden 1940 edustajakokouk

seen kutsutaan vieraiksi seuraavat järjestöt ja laitok

set: 3uomen Ammattiyhdistysten Keskusliitto,
Työväen Sivistysliitto,
Pienviljelijäin Liitto,
Helsingin kaupunginhallitus, 
Sosiaaliministeri,
Kauppa- ja teollisuusministeri.

12. ?.

Hallintoneuvosto päätti yksimielisesti, että tämän 

vuoden edustajakokoukseen ei ulkomaisia veijesjärjestöJä 

kutsuta vieraiksi.

13. 5-

Hallintoneuvosto päätti ykslraielisesti, että KK el 

tämän vuoden aikana lähetä edustajia ulkomaisiin veljea- 

järjestöjen kongresseihin.

14. §.

Hallintoneuvosto päätti yksimielisesti jättää edus

kokouksen 
aika ja~~ 
palkka

V :n 1940 
edus ta Ja- 
kokoukätm 
ohjelma'

V ; n 19^0
edustäTa-
kokouksen
ToEfmalset
kutsuvieras

Edustaje- 
kokoukälTn 
ui konia l"ae~t 
kutsu
vieraat

Edustua 
ulkomaislaar 
kongresseis
sa' v. 1^40

KKn vuosi-



malí su ta Jakoko ukselle seuraavan KKn vuosimaksua v.191»! koske-
v~TkTí 19^1

van ehdotuksen (Liite n:o 7)«

15. §•

KKn edustua KKn edustajaksi OTKn vuosikokoukseen v.19^0 va-
C^Kn vuosia
kokouksessa Iittiin yksimielisesti J.W. Keto ja varalle A.Mart

tila.

16. §.'

KKn edustua KKn edustajaksi HENKI- Ja PALO-KANSAN vuoden 19^0
CTaÄfl-----
vuosi- vuosikokoukseen valittiin yksimielisesti Jalo Aura ja
kokouksessa

varalle Ahti Kärkkäinen.

17. ?•
KKn edustus KKn edustajaksi ELÄKELAITOS TUEN vuoden 19^0 vuo-
frftftN vuosi
kokouksessa sikokoukseen valittiin yksimielisesti Helmer Lehti ja

varalle Antero Rinne.

Karjalan
Ok-llltoa
koskevia"
asioita

18. §.

KKn sihteeri T o i v o n e n  esitteli hallinto

neuvostolle erältä Karjalan Osuuskauppaliittoa koskevia 

asioita lausuen: (Liite n:o 8).

Esityksen johdosta syntyi keskustelua.

R a a t i k a i n e n  tiedusteli, olisiko Karja

lan Osuuskauppaliiton alueelta valittujen hallintoneuvos - 

ton Jäsenten jätettävä palkkansa edustajakokouksen täy

tettäväksi, jotta liittoon jääneiden osuusliikkeiden 

edustajille jäisi tilaisuus järjestää Karjalan Ob u u s - 

kauppaliiton edustus KKn hallintoneuvostossa uudelleen.

Toimitusjohtaja A u r a  lausui KKn johtokunnan 

tulleen tätä kysymystä käsitellessään siihen tulokseen,



7
ettS kun tämän vuoden aikana el ole voitu pitää liitto

kokouksia, hallintoelimet olisi yleensä pyrittävä py

syttämään entisessä kokoonpanossaan. Karjalan Osuua- 

kauppaliiton alueelta valittujen KKn hallintoneuvoston 

jäsenten el sen vuoksi pitäisi nyt jättää paikkaansa.

K e t o  oli sitä mieltä, että valittujen hallin

toneuvoston jäsenten tulee käyttää saamansa valtuudet 

loppuun saakka .

Keskustelu Julistettiin päättyneeksi.

Hallintoneuvosto päätti yksimielisesti yhtyä Kar

jalan Osuuakauppalilton järjestelyjä koskeviin ehdotuk

siin .

19. S .

Hallintoneuvoston jäsenille oli etukäteen jaettu KKn to Imi-
henkll': itä

Kun hallintoneuvoston Jäsenille ei ollut jäänyt 

riittävästi alkaa tutustua esitettyyn aäännnskokoelmaan, 

hallintoneuvosto päätti jättää asian käsittelyn ensi * 

syksyyn.

ehdotus KKn toimihenkilöltä koskeviksi sosiaalisiksi 

säännöiksi. (Liite nro 9)

koskevat 
303laflllaet 
gSSnnot

V a k u u d e k s i  .
S  n  V U A S  ,



Pöytäkirja KKn ja OTKn HALLINTONEUVOS

TOJEN yhteisestä kokouksesta, joka pidettiin 

Helsingissä, KKn hallintoneuvoston huoneistos

sa, huhtikuun 2 1.päivänä 19*10.

Saapuvilla olivat: KKn ja OTKn hallinto

neuvostoista Anttila, Cajander, Haapala, Hau

tala, J.Heikkilä, 0.Heikkilä, Hyvärinen, Karhi, 

Koski, Kylmänen, Kärkkäinen, Laine, Hanninen, 

Marttila, Muhonen, Niskanen, Nokelainen, Nurmi, 

Peltonen, Pukkila, Raatikainen, Railo, Ranta, 

Rintala, Rosvall, Salmio, A.Salonen, E.Salonen, 

Sihvonen, Sinisalo, Säilä ja Tanner; KKn Ja 

OTKn johtokunnista Alanen, Aura, Keto, Lehti, 

Pesonen, Raittinen, Suominen ja Toivonen; sekä 

KKn toimihenkilöt Helnlvaara, Laakso ja Rinne.

Puhetta johti KKn hallintoneuvoston pu

heenjohtaja Väinö Tanner Ja pöytäkirjan laati 

allekirjoittanut KKn hallintoneuvoston sihtee

ri .

1 . ?•

P u h e e n j o h t a j a  avasl kokouksen huo- Kokouksen
avaua

mauttaen, että aotatapausten johdosta hallintoneuvostot 

eivät ale voineet viime syksyn jälkeen kokoontua. Kun 
käyty sota aiheutti osuuskauppaliikkeellekin huomatta

via menetyksiä, on pidetty tarpeellisena, että KKri ja 

OTKn hallintoneuvostojen jäsenet saavat nyt, kun hal

lintoneuvostojen on muutenkin täytynyt kokoontua, yh

teisessä tilaisuudessa tietoja osuuskauppaliikettä koh

danneista menetyksistä. Siinä tarkoituksessa tämä ko

kous on kutsuttu koolle.



Selvitys 
sodan 
rauhanso
pimuksen 
vaikutuksilta 
edla tya~ 
m lal la iin 
osuusliik
keisiin

2. 5.
Selvityksen niistä vaikutuksista, jolta sodalla 

ja sen jälkeen tehdyllä rauhansopimuksella oli edistys

mielisiin osuusliikkeisiin, esitti toimitusjohtaja 

A u r a  lausuen:

Siinä rauhanteossa, joka Suomen ja Venäjän Sosia- 

llsten Neuvostotasavaltojen Liiton välillä solmittiin 

maaliskuun 13 . päivän vastaisena yönä, joutui Suomi 

luovuttamaan Venäjälle huomattavan maa-alueen. Karke

asti määriteltynä käsittää alue sen viivan Itäpuolella 

olevan osan maatamme, joka saadaan vetämällä raja suo

raan Virolahden edustalla sijaitsevasta Kinnaritsaares- 

ta Enson asemalle, Hatkaselän asemalle, Värtsilän kir

kolle ja siitä edelleen Lahnajärvi-nimiselle palkalle 

Itärajalla, Ilomantsin suuressa kunnassa. Eräiltä hy

vin tärkeiltä osilta raja on vielä lopullisesti määrit

telemättä, mutta tapahtunee sekin jo lähiaikoina. Näin 

ollen el vielä voida esittää edes likimääräisiä lukuja 

niiden taloudellisten menetysten suuruudesta, jotka rau

ha maallemme aiheuttaa. Samasta syystä johtuen el voi

da myöskään määritellä osuuskauppaliikkeen karsimien 

vahinkojen suuruutta. Sitä vaikeuttaa varsinkin se, 

ettei esim. varmuudella tiedetä, tulevatko Enson Osuus

liikkeen Ja Värtsllässä toimineen Työväen ja Pienvilje

lijäin Osuusliikkeen arvokkaat keskustoimipaikat tihel- 

ne lähiympäristön myymäläverkostolneen jäämään Suomen 

puolelle vai tullaanko nämä alueet lopullisesti liittä

mään Neuvostoliittoon. Esitettävissä laskelmissa on 

kuitenkin otettu huomioon pahin1mahdollisuus ja ovat 

kummatkin mainitut alueet katsottu menetetyiksi. Ennen

kuin kajoan ennakkotietoihin rauhanteon osuuskauppa

liikkeellemme aiheuttamista vahingoista, mainitsen vie

lä, että maamme ja sen ohella osuuskauppaliike on Jou

tunut luovuttamaan alueita myöskin Kuusamon ja Sallan



kunnista, ollen niidenkin merkitys melkoinen.

Ennen yksityiskohtaisempien tietojen esittämistä 

on kuitenkin syytä huomauttaa, että tällä hetkellä el 

ole vielä ainehlatoa, Jonka avulla voitaisiin esittää 

edes summittaisia tietoja niistä vaurioista, jolta ilma- 

hyökkäykset eri tahoilla maatamme osuuskauppaliikkeel

lemme aiheuttivat. Niiden selvittely onkin ehkä vähem

män kiinnostavaa, koska sotavakuutukset tulevat toden

näköisesti korvaamaan tappiot vähintään 8G #;iin saakka. 

Sen sijaan on ainakin toistaiseksi kokonaan hämärän pei

tossa, missä määrin Neuvostovenäjän alueelle Jäänyt 

omaisuus voidaan osuuskauppaliikkeelle tai muille yhty

mille ja yksityisille korvata.

Luovutetulle alueelle jää kokonaan 9 osuusliiket

tä Ja osittain 6 . Kokonaan menetettyjä ovat seuraavat

osuusliikkeet: Toimi
paikkoja

Ala-Vuoksen Osuusliike il. Sakkolan Kiviniemessä 13
Keskisaaren " rl. Koiviston Keskisaaressa ä
Osuusliike Itä-Karjala rl. Sortavalassa ......  33

Laatokka 11. Lahdenpohjassa .....  7
Raja-Karjalan Osuusliike rl. HämekOBkella .....  21
Sai maa n kana van M rl. Juustllassa ....... 9
Viipurin Osuusliike rl. Viipurissa .......  113

Lisäksi tulevat erikolsOBUuskunnat Tallkkalan Työ

väen Sauna- ja Rakennusosuuskunta rl. sekä Viipurin Rau

tatieläisten Osuusruokala il, jotka menettivät niin ikään 

kalkki toimipaikkansa.

Suuremman tai pienemmän osan alueistaan menettivät 

seuraavat osuusliikkeet:

Enson Osuusliike rl. Ensossa menetti k* c.at ' -»a
ja yhtä lukuunottamatta kalkki muut toimipaikkansa 
eli 9  ̂% kaikista toimipaikoistaan.

Keski-Karjalan Osuusliike rl. Hllt Lassa sen’-iti keikun - 
toimipaikkansa ja ainakin 25 "»uuta toimipaikkaansa 
eli yli 80 % kaikista toimipaikoistaan.

Osuusliike Oma-Apu rl. Joensuussa menettänee yhden toi
mipaikan, joka vastaa 3 < koko määrästä.

Osuusliike Otso il. Kuusamossa menettänee 2 toimipaikkaan
sa eli 1 5 .4 % koko määrästä.



Osuusliike 3alla rl. Sallassa menetti keskustolmipaik- 
kanaa ja 6 muuta toimipaikkaansa eli 5° % kal
kista toimipaikoistaan.

Työväen Ja Pienviljelijäin Osuusliike rl. Värtsiläsgä 
menetti keskus toimipaikkansa ja 15 muuta toimi
paikkaansa eli 51.6 % toimipaikoistaan.

Menetettyjen toimipaikkojen luku nousee kaikki

aan 269 ja vastaa 10.2 % toimipaikkojen kokonaismää

rästä. Myymälöiden osalla oli menetys 10.1 % ja kah

vilain Ja ravintolain osalla 10.7 £.

Tappion suuruutta selventää osaltaan tieto mene

tettyjen toimipaikkojen liikevaihdosta. 3e oli viime 

vuonna 237 milj. markkaa ja vastaa 10.5 % saavutetusta 

kokonaismyynnistä. Laskelma ai itä, kuinka tämä määrä 

eri toimialojen kesken jakaantuu, el vielä ole valmii

na .

Tuotannollinen toiminta luovutusalueen osuus

liikkeissä oli myöskin huomattava. Kysymyksessäale- 

vasta 15 osuuallikkeestä harjoitti tuotannollista 

toimintaa 9 ja ovat tuotantolaitosten menetykset seu-

raavat: 8 leipomoa
vesitehdasta,

1 panimo,
1 kattOtlUitehdas,
4 saunaa,
1 jalkinekorjaamo,
1 halkosaha ja 
1 maatila__________

eli yht. 21 tuotantolaitosta, jotka vastaavat 12 .1 $ 

osuuskauppaliikkeemme tuotantolaitosten lukumäärästä. 

Tuotannon arvo oli näissä laitoksissa 21.6 milj. mk ja 

vastasi vain ?.? % osuuskauppaliikkeemme kokonais tuotan 

nosta.

Kiinteistöjä menetettäneen kaikkiaan 231 ja on 

niiden kirjanpitoarvo 67.6 milj. mk. Lukumäärä vastaa 

13-8 kalkista kiinteistöistä ja kirjanpitoarvo 17*6 % 
kokonaismäärästä.

Näihin lukuihin eivät sisälly OTKn omistamat kiin 
teistöt ja niissä harjoitettu tuotanto.



Käsiteltäessä klinteistömenetykalä ei voida olla 

tuntematta katkeruutta muistellessa varsinkin erältä 

viimeksi valmistuneita rakennus taiteellistaa 1 1 ja -tek

nillisesti erinomaisen onnistuneita ja taloudellisesti 

erittäin kannattaviksi osoittautuneita kiinteistöjä. 

Häistä mainittakoon ensiksikin Osuusliike Itä-Karjalan 

keskustoimitalo, joka sijaitsi kauniilla palkalla Laa- 

tokanlahden rannalla ja olisi ylpeän« puolustanut paik

kaansa minkä kaupungin rakennusten rännässä tahansa.

Se oli kaikin puolin onnistuneimpia rakennuksia, mitä 

OBUuakaupp&liikkeessärame on ehditty luoda. 9en jälkeen 

On menetetyistä liiketaloista mainittava Osuusliike Laa

tokan keskuBtolmltalo Lahdenpohjasaa ja Enson Osuusliik

keen keskustoimitalo Ensossa. Nämäkin olivat paikkakun- 

tlensa edustavimpia rakennuksia. Samaa on sanottava 

edellämainituista OTKn kiinteistöistä, jotka Joka suh

teessa olivat aloiltaan viimeisimpiä saavutuksia niin 

hyvin rakennustensa kuin kone is tukaensakin puolesta.

Kaikkien selostettujen menetysten takana on osuus

kauppaliikkeessä suuri Jäsenistö, jonka toimesta ja jota 

varten kalkki on vähin erin vuosien kuluessa hankittu. 

Laaditun laskelman mukaan asui menetetyllä alueella jä

seniä kaikkiaan 32.500. Tämäkin määrä vastaa likipitäen 

10 %, tarkemmin sanoen 10.1 $ osuuskauppaliikkeemme koko 

Jäsenmäärästä. Havaitaankin siis, että kärsityt vauriot 

edustavat keskimäärin runsasta 10 <ji osuuskauppalllkkeem- 

me kokonaisuudesta. Jäsenmäärähän el tosin ole kokonaan 

menetetty, koska väestö on siirtynyt nähtävästi satapro 

senttiseuti 3uomen puolelle, mutta vienee aikansa, ennen

kuin se ehtii uudelleen osuuskaupanisesti järjestäytyä.

Huomautin jo alussa, että osuuskauppaliikkeessä 

kärsittyjen vahinkojen suuruutta ei voida vielä lähes 

kään lopullisesti määritellä. Ennenkuin tässä suhteessa 

päästään täyteen selvyyteen, on saatava luetteloidut* <



evakuoinneissa pelastetut tavaravarastot, arvopape

rit, kalustot Ja muu niihin verrattava omaisuus . Se 

vienee paljon alkaa, sillä äärimmäisen rajoitetun 

evakuolmlsajän vuoksi tavarat ovat aikai hajallaan, 

että niiden kokoonhaaliminenkin on aikaavievä ja vai

valloinen tehtävä. Nyt jo ollaan kuitenkin selvillä 

siltä, että ainakin 11 osuusliikkeen varojen ja vel

kojen välillä tulee loppuselvittelyn jälkeen olemaan 

epäsuhde, .t .s . niiden velat tulevat olemaan varo

ja suuremmat, siltä huolimatta, että niiden rahastot 

Ja osuuspääomat pidetään menetettyinä. Havaitaan sila 

Il osuuskunnan tulevan omillaan toimeen, vaikka niiden 

kiinteä omaisuus jää kokonaan vieraan vallan puolelle. 

Olen haluton tässä yhteydessä esittämään lähempiä lu

kuja menetysten suuruudesta edellämainittujen lisäksi, 

varsinkin kun on olemassa sellainen tuntematon tekijä 

kuin valtion mahdolliset korvaukset. Joa nekin jäte

tään kokonaan pois laskuista, jouduttaisiin osuuskaup

paliikkeen yhteisistä varoista menettämään n. 32-35 ml1 j . 

markkaa, ja tämä tappio kohdistuisi lähinnä kaupalliseen 

keskus järjestöön sekä vakuutuslaitoksiin. Mainittu mää

rä vastaa likipitäen keskusjärjestöjen yhden vuoden net

totulosta, joka tässä muodossa menetettäisiin. Niiden 

lisäksi tulevat kuitenkin valitettavasti keskusjärjestö

jen muut menetykset oraista kiinteistöistä, osuusliikkei

den kiinteistöyhtiöistä sekä mulBta sijoituksista ja 

nekin nousevat suuriin summiin. OsuuskauppallIkkeemme 

on kuitenkin taloudellisesti vähintään yhtä vahva kes

tämään tämän menetyksen kuin talouselämämme kokonaisuu

dessaan. Niin raskaat kuin tappiot ovatkin, ne eivät 

uhkaa vähimmässäkään määrässä liiketoimintaamme kokonai

suudessaan,. joka nähtävästi tulee lyhyessä ajassa peit

tämään tämän katastrofin jäljet ja saavuttamaan ulkonai

sesti viimeaikaisen laajuutensa.



Edellä esitettyyn kaivattaneen säästökassataHe- 

tueten kohtaloa koskevaa selostusta. Valkeaan asemaan 

joutuneiden 11 osuusliikkeen säästökassoissa Ja talle

tustileillä oli säästötfnpanlJäin varoja kaikkiaan noin 

30 railj. markkaa,joka summa jakautui noin 15-000 tal

lettajan kesken. Kun nämä tallettajat ovat nähtävästi 

kalkki niitä. Jotka ovat Joutuneet jättämään kotinsa 

ja omalsuutensa luovutuaaluellle, on osuusliikkeisiin 

talletetuilla varoilla heille nyt ensiluokkaisen tärkeä 

merkitys. Siksipä keskusjärjestöt ovatkin keholttaneet 

asianomaisia osuusliikkeitä maksamaan tallettajille 

1.000 markkaa kuukaudessa vastakirjaa kohden, siltä 

huolimatta, että näiden liikkeiden on toistaiseksi kes

keytettävä muiden maksujensa suoritus. Tämä myönnytys 

on tapahtunut OTKn vapaaehtoisella vastuulla Ja sen 

tarkoituksena on helpottaa tallettajaln valkeata asemaa.

Vaikka edellä esitetty selonteko aodan Johdosta 

kärsityistä oauuskauppal11kkeemme tappioista el suinkaan 

ole täydellinen, puhumattakaan alltä, että se olisi lo

pullinen, johtokunta on halunnut sen jo tässä valheessa 

esittää, koska edellytettiin hallintoneuvoston jäsenten 

olevan alltä kiinnostuneita. Toivoakseni nämä tiedät 

ilmaisevat osapuilleen rauhan yhteydessä osuuskauppa- 

lllkkeemme perusjärjestöille koituneet vahingot, vä

häisenä osana suuresta kansallisesta raenetykseatämme.

f.

Selvityksen niistä vaikutuksista, Jolta sodalla Selvityn
sodan Ja

Ja sen Jälkeen tehdyllä rauhansopimuksella oli OTKn rauhanso
pimuksen

toimintaan ja talouteen, ealtti toimitusjohtaja A l a -  vaikututa is ta
OTKr

n e n lausuen: toimintaan

Ne menetykset, jotka eteläisen Karjalan luovutta-



raiBen johdosta kohtaslvat OTKta, nousevat bruttoarvol

taan kaikkiaan 68.5 nllj. markkaan. Siihen sisältyy

useainraanlaatulsta omaisuutta s

1. Sijoituksia, joista arvonsa tai arvoaan ovat menet

täneet OTKn omistamat Kuitu OYn, Kiinteistö OY Pula- 

tonpään, Laatokan Kiinteistö Oyn, Petsamon Kiinteis

tö Oyn, Sortavalan Kiinteistö Oyn ja Sähkö Oy.Alkun 

osakkeet, yhteensä arvoltaan 5.175-000 mk.

2. Kiinteistöjä, Joista luovutetulle alueelle jäivät 

OTKn konttori- ja varastorakennus Viipurissa, OTKn 

lihanjalostuatehdas Viipurissa ja OTKn omistama 

mylly Jäfiakeasä. Niiden yhteinen arvo oli 12.560.000 

markkaa.

3. Kalustoja, joita jäi kalkkiin edellälueteltuihin 

kiinteistöihin. Niiden rahallinen arvo ei kuiten

kaan ole Belvlllä, kun menetettyjä kalustoja el ole 

vielä voitu inventoida.

4. Koneistoja, joita oli Jääsken myllyssä ja Viipurin 

lihanjaloatustehtaassa. Niiden rahallinen arvo oli 

yhteensä 2 .100.000 mk.

5. Apuhyhtiöiden omistamia kiinteistöjä, joihin kuului

vat Ala-Vuoksen Osuusliikkeen, Osuusliike Laatokan, 

Taka-Lapin Osuusliikkeen ja Osuusliike Itä-Karjalan 

hallussa olevia rakennuksia. Niiden yhteinen rahal
linen arvo oli 1 9 .060.000 mk.

6 . Luottotappiot, jotka OTK joutuu kärsimään, voidaan 

tällä hetkellä arvioida 12 .950,000 markaksi.

7. Sääatökassatallatukala. OTKn hallintoneuvosto on 

päättänyt, että OTK vastaa kaikista luovutetulle 

alueelle jääneiden osuusliikkeiden säästökassoihin 

jätetyistä talletuksista. Avustus, joka toimintan

sa lakkauttaneille osuusliikkeille tällä tavalla 

tullaan antamaan, voidaan tällä hetkellä arvioida 
14.516.000 markaksi.
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8. Pommituksessa tuhoutuneita varastaja. Turun pornroi- 

tukslssa tuhoutui OTKn omlatarala varastoja 2 milj. 

markan avoata.

9. Sodan aiheuttamiksi vahingoiksi voidaan edellä lue

teltujen lisäksi katsoa pakollisen irtalmlatovakuu- 

tuksen ja pakollisen kilntelstövakuutuksen maksut, 

jotka OTKn osalta tekevät yhteensä n. 7 milj. mk.

Edellä esitetyt arvioluvut voivat vielä huomatta

vasti muuttua. Jo nyt on saatu osa JöäBken myllyn koneis

toa takaisin. 3e vähentää niiden osalta arvioitua tappio

ta. Joa siltä kiinteästä omaisuudesta, joka jäi luovute- 1 

tulle alueelle, voidaan saada yhteisistä varoista korva

usta, vähenee OTKn tappio vastaavasti. Samalla tavalla 

vähenee OTKn tappio, jos menetettyjä säästökassatalletuk- 

sla tullaan yhteisistä varoista korvaamaan.

Kun kysytään, mitä mahdollisuuksia OTKlla on keatää 

näin syntyneet vahingot, niin vastaus on, että jos mahdol

liset korvaukset vähentäisivät OTKn tappion esim. puoleen 

vahinkojen bruttoarvosta, niin OTK voisi vanhoilla varauk

sillaan peittää vahingot yhdessä vuodessa. Jos taas vahin

koja ei tulla korvaamaan, OTKn talous kyllä hyvin keatää 

ne siinäkin tapauksessa, vaikka ne tietenkin tulevat OTKn 

taloudessa raskaasti tuntumaan.

§•
Selostuksen niistä vaikutuksista, joita käydyllä 

sodalla ja sen jälkeen solmitulla rauhansopimuksella .11 

Kansan toimintaan, esitti toimitusjohtaja R a i t t i 

n e n  lausuen:

sopimuksen 
v&!k ■ i ukc ia t

toimintaan

Kansa-yhtiöiden hankinta alkoi heikentyä jo syys

kuussa, jolloin reservejä alettiin kutsua palv* i .



Hankinnan heikentyminen aiheutui sekä siitä, että ylei

sö tuli poliittisten olojen epävakaisuuden tähden pidät

tyväksi, kuin myöskin alituetta Kansan asiamiehiatä n.

1/10 kutsuttiin sotapalvelukseen. Kansan toimintaa ra

sitti myös se, että vakuutusmaksujen kanto heikentyi, 

mistä taas seurauksena oli huomattava vakuutusten rauen- 

neisuuden lisääntyminen. Kun vakuutuksia v .1938 rauke

si 33-1 milj. mkn arvosta, raukesi niitä v.1939 55*9 ml 1J -

rakn arvosta. Olosuhteet paranivat kuitenkin jonkin ver

ran, kun Suomen ja Venäjän välinen sota puhkesi. Silloin 

Ihmiset heräsivät. Rauenneita henkivakuutuksia alettiin 

saattaa täysivoIraa Ib Iksi. Tästä johtuukin, että henkl- 

vakuutuskannan lisäys vilrae vuonna oli 1|1 .7  milj.mk. 

PALO-KANSAN vakuutuskannan lisäys viime vuoden aikana 

oli 500 milj.mk, mutta toiselta puolen Palo-Kansa me

netti vakuutuskannastaan luovutetulla alueella 320 milj. 

mk. Tapaturmavakuutusosaato taas menetti alueluovutus

ten Johdosta vakuutuskannastaan 10 £, Sota aiheutti 

Kansalle paitsi edellä selostettuja myös muita vahinko

ja. Henkl-Kanaalle on jo ilraoitetu sotakuolemantapauk

sia yhteensä 1108, joista vakuutussummina on maksettava 

noin 9 milj.mk. Kalkkia aotakuoleraantapauksla el vielä 

ole ilmoitettu ja tulee niitä olemaan luultavasti noin 

1600 a 1700, Joista joudutaan vakuutusmaksuina suoritta

maan 15 ä 16 .milj. mk. Nämä vahingot tulevat korvatuik

si osakBi sillä sotallsämakBulla, joka henklvakuutetullta 

kannetaan, ja osaksi Kansan orailla rahastoilla.

Lisäksi sota aiheutti Kansalle Joukon luottotappi

oita. Sillä alueella, jonka Suomi rauhanteossa joutui 

luovuttamaan, Henkl-Kansalla oli kiinnityslainaaaatavia 

19.it milj. mk, Pala-Kansalla 10.8 milj.mk ja Tuella 3.8 

milj.mk eli yhteensä 3  ̂milj.mk. Tähän summaan on kui

tenkin luettu 9 milj. rakn arvosta Rouhialan osakkeita, 

Joista tullaan saamaan täysi korvaus, Henki- Ja Palo-
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Kanaan Bekä Tuen yhteiseksi luattovahingokal jää alla 

noin 25 mllj. mk, mikäli menetyksistä el saada korva

usta, Ilmeistä kuitenkin on,että suurin oaa tästä 25 

mLlj. raksta tullaan korvauksina saamaan. Saamistaan 

luottotappioista Henki- ja Palo-Kanaa sekä Tuki ovat 

jo valmistuneissa tllinpäätöksisaään voineet poistaa 

yhteensä 12 .1 milj.mk eli nain puolet koko tappion mää

rästä, Näitä poistoja tehtäessä el ole tarvinnut käyt

tää vanhoja varauksia, mutta sitä vastoin ne ovat niel

leet koko viime vuoden voiton. Jos tuloa Kanaan ja Tu

en toiminnasta tältä vuodelta on yhtä hyvä kuin viime 

vuodeltakin, saadut tappiot voidaan korvata kahden vuo

den kuluessa. Toisaalta on kuitenkin huomattava, että 

verot seuraavine vuosina tulevat olemaan poikkeukselli

sen raskaat.

Keskustelu 
r -t.usten 

jnhdoafca'

T a n n e r  lausui, ettei ole ayytU UBkua menete

tyistä omaisuuksista voitavan aaada kovinkaan huomatta

via korvauksia. Vahinkojen suuruudesta el vielä ole 

tietoa, mutta jos otaksutaan, että Suomi menetti kan

sallisomaisuudestaan noin 10 , niin vahinkojen suuruus

tulee olemaan noin 15 & 20 miljardia mk, koska kansal

lisomaisuutemme määrä arvioidaan lähes 200 miljardiksi 

rakksl . Jos menetetyt onaisuudet aiotaan korvata, korva

ussummat on otettava niiltä, joille «.'{naisuutta on jäänyt.

Eräissä tapauksissa korvauksien ottaminen un helpfios.

Maata voidaan jakaa Ja antaa niille, jotka ovat maata 

menettäneet. Paljon valkeampaa sitävast i .>«

multa menetyksiä. Korvausten suorittamiseen ei ole käy-

5. S.
Esitettyjen selostusten Johdosta syntyi keskuste

lua :



tettävänä kätelRtä rahaa. Korvauksia voidaan antaa 

vain velkakinjäin muodossa. Joa niiltä, Joilla nyt 

□n omaisuutta, otetaan verotuksen muodossa esim. 10 

%, Haadaan siten kokoon 5 a 6 miljardia rak, sillä ve

rotettavan omaisuuden arvo maassamme on noin 50 & 60 

miljardia rak. Näin perittävä omaisuusvero voi vapau

tua ehkä 10 vuoden aikana. El ole myöskään mitään 

järkeä suorittaa korvauksia kaikille oraalsuutensa me

nettäneille samalla tavalla. El olisi ollenkaan py

rittävä korvaamaan suurien omaisuuksien menetyksiä. 

Yhteihkunnallamme el ole varaa korvata esim. sellai

sia kuin Enao-yhtlön menetystä. El myöskään suurti

lojen menetystä voida ryhtyä korvaamaan. Korvausten 

täytyy rajoittua sellaisiin määriin, että vahinkoa 

karsineet pääsevät jälleen jaloilleen Ja yrittämään 

jotakin elinkeinoa. Tästä näkökulmasta on katselta

va myöskin suuria osuuakaupalllsla keskusjärjestöjä. 

Korvaussummia määrättäessä on tutkittava, kutka lä

hinnä apua tarvitsevat, ja korvaussummien täytyy ol-

tölllä el siis niin muodoin voi olla suuria toiveita 

saada korvausta kärsimiätään vahingoista.

K o s k i  oli sitä mieltä, että OTXn ja KANSAN 

ei pltälei pyrkiä liian nopeasti korvaamaan vahinko jaan, 

vaan olisi korvaus s uimaa t jaettava useamman vuoden osalle

A u r a  lausui, että tietenkään el voida odot

taa korvausta kaikesta luovutetulla alueella menetystä 

omaisuudesta. Sitävastoin on Ilmeistä, että kotirinta

malla pommituksissa vahingoittuneet kiinteistöt ja Ir

taimistot tullaan vakuutuslaitosten puolesta korvaamaan 

80 £n määrään asti. On valitettavaa, että sanomaleh

dissä on paljon puhuttu luovutetulla alueella menetet

tyjen omaisuuksien korvaamisesta siinä mielessä, että 

korvausten tulee olla täydelliset. Vahinkoja kärsineet

Osuuskaupalllsllla keskusJärjes-



tulevat varmaan kokemaan pettymyksen huomatessaan lopul

ta, että yli tel akun tamma kantokyky el riitä kalkkien kär

sittyjen vahinkojen korvaamiseen.

K e t o  yhtyi Tannerin esittämiin ajatuksiin. 

Sanomalehdet kilpailevat karjalaisten suosiosta eivät

kä sano totuutta. Tietysti on koetettava Jossakin mää

rin vahinkoja korvata, mutta pyrkimyksenä täytyy olla 

vain, että Ihmisille luodaan uudelleenyrlttämismahdol- 

llsuudet.

H e i k k i l ä  J. totesi tyydytyksellä, että 

osuuskaupan laet järjestöt voivat kestää kärslmänsä 

vahingot ja että säästökassatalletukset voidaan korvata.

K a r h i  piti luonnollisena, että korvauksien 

suorituksessa ollaan pidättyväisiä Ja ettei siinä suh

teessa lupailla liikoja.

H y v ä r i n e n  yhtyi Tannerin esittämään 

lausuntoon ja piti tärkeänä, että pleneläjille suori

tetaan korvaus heidän kärslmlstään vahingoista.

R a n t a  huomautti, ettU käsitykset täyden kor

vauksen saannista ovat peräisin presidentin ja sisäasi

ainministerin julkisuudessa esittämistä puheista, jolta 

on väärin ymmärretty. Näissä puheissa el ole luvattu 

sataprosenttista korvausta, vaikka moni on ne niin lu 

kenut. Tyydytyksellä on todettava, että osuuskaupan 1 - 

Bet järjestöt jaksavat kantaa ne vahingot, jotka niitä 

ovat kohdanneet, ja että sääs tökassatalletukset korva

taan .

N i s k a n e n  toivoi, että niitä ajatuksia, 

jolta puheenjohtaja lausunnossaan esitti, aaatet' 

sanomalehtien palstoille.

A l a n e n  ehdotti, että nyt päätettäisiin myös

kin, että luovutetulle alueelle jääneiden osuusliikkeiden 

jäsenille korvattaisiin myös heidän menettämäns» 

pääoma.



paatta

H y v ä r i n e n  yhtyi Alasen ehdotukseen.

Keskustelu julistettiin päättyneeksi.

P u h e e n j o h t a j a  totesi kokouksen 

olevan yksimielisen siltä, että luovutetuille alu

eille jääneiden osuusliikkeiden jäsenille korvataan 

heidän säästtikassatalletuksensa Ja heidän menettä- 

mänsä osuuspääoma.

Tämä päätös päätettiin saattaa OTKn hallinto

neuvoston tietoon.



Pöytäkirja KKn HALLI CT CKRUY3STM kok* - 

uksesta, joka pidettiin Helsingin?«, EKn hal

lintoneuvoston huoneistossa, kesäkuun 1 . päi

vyriä 19110.

Saapuvilla olivat: hallin* neuvoston 

jäsenet Frans Hautala, J.Heikkilä, '.Heik

kilä, Kalle Hyvärinen, Ahti Kärkkäinen,

Hilma Laine, A.Marttila, K.Palm, Ru. 1T Pel

tonen, Matti Fukkila, J.Raatikainen, J. Ros

vall, Toivo Salmi , Albin Sihvonen, Väin-*1 

Sinisalo, Hugo Säilä ja Va'r. 1 Tanner; joh

tokunnan jäsenet Jalo Aura, Helmer Lehti, 

Paavo Raittinen, Juuso Buuminen ja Onni Toi

vonen sek« KKn toimihenkilöt Jalmari LaakBO 

ja Antero Rinne .

Puhetta johti hallintoneuvoston puheen

johtaja ministeri Väinö Tanner ja pöytäkir

jan laati allekirjoittanut haliJntoneuvostun 

sihteeri .

1 .  s .
Johtokunnan sihteeri luki 13.A - 15/5 19*10 pidet

tyjen KKn johtokunnan kokousten pöytäkirjat.

Pöytäkirjat merkittiin kuulluiksi.

Vastaisuuden suhteen hallintoneuvosto päätti,että 

hallintoneuvoston kokouksissa luetaan johtokunnan pöytä

kirjoista ainoastaan ehdotukset päätökset, mutta el 

keskustelupöytäkirjoja, mikäli eivät hai 1 - n t oneu v ■. t. r. 

jäsenet jonkin keskustelupöytäkirjan suhteen he - ■

meneteltävän.

2 .  f -
KKn toimistossa suorltetu • • j tolruuvftdtiM»



Jo
valtakirjain valtakirjain tarkastuksen perusteella hallintoneuvosto
tarkastus .................
--------- päätti yksimielisesti antaa edustajakokoukselle edusta-

Javaltuuksi sta seuraavan lausunnon: (Liite 10)

dueta'ja
k o k o u s -
a s  l ö T t ä

?• §•
Hallintoneuvosto päätti yksimielisesti tehdä edus * 1 2 3 * 5 6 7 8 9

tajakokoukselle seuraavat edustajakokouksen järjestelyä 

koskevat ehdotukset:

1) että edustajakokouksen puheenjohtajiksi valittai
siin ministeri Väinö Tanner Helsingistä, toimitus
johtaja Otto Karhi Oulusta ja toimitusjohtaja T.E. 
Karhu Lohjalta;

2) että edustajakokouksen sihteereiksi valittaisiin 
KKn toimihenkilöt Jussi Raitio, Antero Rinne ja 
Lyyli Takki;

3) että ääntenlaskijoiksi valittaisiin Ernst Helle 
KyminlaaksOn Osuusliikkeestä, Martta Salmela-JMr- 
vlnen Osuusliike Elannosta, Isak Kärki Osuusliike 
Omasta ja A .Lundin Osuusliike Tarmolasta sekö 
että Öäntenlaskijäin kokoonkutsujaksi valittai
siin Ernst Helle;

ä) että edustajakokouksen pöytäkirjan tarkastajiksi 
valittaisiin Anton Vento Raahen Osuuskaupasta ja 
J.O. Rauhala Viipurin Osuusliikkeestä;

5) että edustajakokouksen kansilatoiralkuntaan Itse
oikeutetun jäsenen KKn sihteerin lisäksi valit
taisiin A.Vuolle Osuusliike Voimasta, E.Korven- 
pää Pajusaaren Osuuskaupasta, Väinö Kilpi Osuus
liike Tammesta ja Ilmari R o o b  Lahden Osuuskaupas
ta;

6) että edustajakokous, joka alkaa kesäkuun 2 .päl- 
vanä klo 10, jatkuisi, kunnes vuosikertomus on 
tullut esitellyksi sekä että sen jälkeen otet
taisiin puolentoista tunnin aamlalsloma, jonka 
.lalkeen kokousta jatkettaisiin, kunnes esitys
listalla olevat asiat ovat tulleet loppuun kä
sitellyiksi ;

7) että tlllntarastaJille päätettäisiin maksaa palk
kiota 500:- Bekä päivärahaa matka- ja kokouspäi
viltä 300:-, minkä lisäksi tilintarkastajain mat
kakulut korvattaisiin II luokan hintojen mukaan;

8) että sekä varsinaisia että varatilintarkastajia 
valittaisiin 3; Ja

9) että seuraava edustajakokous päätettäisiin pitää Taapereella.



4. 5.

i /  ?

Merkittiin, että erovuoroisten hallintoneuvoston 

jäsenten tilalle osuusk&uppaliittojen toimikunnat oli

vat ehdottaneet valittaviksi 3euraavat henkilöt: (¿? /o*

Llltto- 
t  • I - : .c u r t», l 

' t tänä?
• ali :.Tt - 
neuvostoon 
jäsenet

Uudenmaan Ok-liitto kansanedustaja Väinö Sinisalon
Pohjolan rouva Oreta Hiltusen
Keekl-Suomen " kauppalanjoht. Ahti Kärkkäisen
Savon " puuseppä Matti Pukkilan
Karjalan sahatyömies Juho Knuutisen
Kyminlaakson " kirjal taja Eino Kantasen

Hallintoneuvosta päätti saattaa nämä ehdotukset 

edustajakokouksen tietoon.

5. $.
Hallintoneuvosto päätti yksimielisesti määrätä 

Kuluttajain Lehden tilausmaksuksi vuoden 19^1 maalis

kuusta lukien 12 mk vuosikerralta. Tämä päätös on voi

massa toistaiseksi, kunnes hallintoneuvosto toisin 

päättää.

6 . g.

Hallintoneuvosto päätti yksimielisesti määrätä 

Konsumentbladetin tilausmaksuksi vuoden 1 ^ 1 alusta 

lukien 8 mk vuosikerralta. Tämä päätös on voimassa 

toistaiseksi, kunnes hallintoneuvosto toisin päättää

?. f ,

Toimitusjohtaja A u r a  ilmoitti, että KKn 

on jälleen nyt alkavaksi ¿-vuotiskaudeksi nimitettävä 

tarpeellinen määrä edustajia Työväen Sivistysliiton 

edustajistoon ja että niitä on nyt nimitettävä yhteen

sä ¿4.

Johtokunta ehdottaa, että KKn edustajiksi Työväen 

Sivistysliiton edustajistoon nimitettäisiin seuraavat

K u l u t t a j a i n
Lehden
"tilausmaksu

Kon suinen t- 
blaflet In 
vuosimaksu

KKr:
edustajat 
Työväen 
Sivistys - 
liiton
eduatajlatos-
•ft



henkilöt:

Jälo Aura,
Kino Helnivaara,
V. Hilloa,
Oili Häkkinen,
Aili Jalava,
Elina Jääskeläinen, 
Elna Kaustlla,
Aino Keto,
J.V. Keto,
Kerttu Koivisto, 
3.3. Kortelainen, 
K . L . Ku1o,
Jalmari Laakso, 
Helmer Lehti,
A. Lehtokoski, 
Lauri Leppäranta, 
Saima Munter,

Toini Paasivuori, 
Ju s b I Raitio, 
Paavo Raittinen, 
Antero Rinne,
Signe Rosvall,
A. Ruokosalmi, 
Artturi Saarimaa, 
Aarne Salo,
Sirkka Schonberg, 
Miina Sillanpää, 
Miriam Sucksdorff, 
Juuso Suominen, 
Lyyli Takki,
Onni Toivonen, 
Untamo Utrio,
Toini Virnes ja 
Eero Vuoristo.

Hallintoneuvosto päätti yksimielisesti hyväksyä 

Johtokunnan ehdotuksen.

Vastaisuuden suhteen hallintoneuvosto päätti jät

tää johtokunnalle valtuuden nimittää KKn edustajat Työ

väen Sivistysliiton edustajistoon.

8. S-
Toimitusjohtaja A u r a  Ilmoitti, että konttori

päällikkö A.F. Jokinen oli johtokunnalle jättänyt kir

jelmän, jossa hän pyytää, että hän vielä senkin jälkeen, 

kun hän kesällä v.19^0 täyttää 63 vuotta ja niin muodoin 

tulee eläkeikään, saisi jatkaa työtään KKssa.

Johtokunta oli käsitellyt kirjelmässä tehdyn anomuk

sen ja päättänyt ehdottaa hallintoneuvostolle, että koska 

konttoripäällikkö Jokinen vielä on täysin työkykyinen ja 

koska hänen eläkkeensä KKn palvelukseen iäkkäänä tullee

na jälsi kovin pieneksi, hänelle myönnettäisiin oikeus 

jatkaa työtään KKssa yhden vuoden, kuitenkin ehdolla, 

että hänelle tuleva eläke peritään KXlle ja että häneltä 

samalla tavalla kuin tähänkin asti peritään eläkevakuutus

maksua .

Hallintoneuvosto päätti yksimielisesti hyväksyä eh

dotuksen .



Sitten kuin yhdistykselle oli 20. päivänä tou

kokuuta 1940 allekirjoitetulla kauppakirjalla ostettu

FURUVIK -niminen RN:lla lii merkitty ja FURUVIK I-ni- 210mlnen RNtlla 1--- merkitty tila, molemmat Helsingin

maalaiskunnan Degerön kylässä, yhteensä 800.000 markan 

kauppahinnasta ja jotka tilat on tarkoitettu osuus- 

kauppakoulun tonttimaaksi, hyväksyttiin yksimieli

sesti sanottu kauppa.

Palstan 
■etam :.t 

o k -k o u lu «  
vartsp

V a k u u d e k s i  :

Pöytäkirja tarkastettu ja hyväksytty Helsingissä 

¿ S *  päivänä kuuta 1940.



Pöytäkirja KKn HALLINTONEUVOSTON 

kokouksesta, Joka pidettiin Tampereella 

Osuusliike Voiman il. keskusravintolan 

huoneistossa syyskuun 28. päivänä 1940.

Saapuvilla olivat: hallintoneuvos

ton jäsenet Frans Hautala, Jafet Heikkilä, 

Oskari Heikkilä, Kalle Hyvärinen, Eino 

Kantanen, Otto Karhi, Reino Kiiskinen, 

Juho Knuutinen, Ahti Kärkkäinen, Hilma 

Laine, Kalle Palm, Rudolf Peltonen, Matti 

Pukkila, J. Rosvall, Toivo Salmio, Albin 

Sihvonen, Väinö Sinisalo, Hugo Siiliä ja 

Väinö Tanner; johtokunnan Jäsenet Jalo 

Aura, Julius Alanen, S.G. Andersson, J.W. 

Keto, Helmer Lehti, Paavo Raittinen, Juu

so Suominen ja Onni Toivonen; sekä KKn 

toimihenkilöt Jalmari Laakso ja Antero 

Rinne .

1. §.

Kokouksen avasl hallintoneuvoston puheenjohtaja 

tuomari V ä i n ö  T a n n e r  lausuen hallintoneu

vostoon valituiksi tulleet uudet jäsenet tervetulleiksi. 

Sanalla puheenjohtaja toivoi, että hyvä yhteistyö hal

lintoneuvostossa edelleenkin jatkuisi.

2 . § .

Hallintoneuvoston puheenjohtajaksi toimintakau

deksi 1940-1941 valittiin yksimielisesti tuomari Väinö 

Tanner.

Uudet

i Usenet au s ui: aan 
terve- 
tulleiksi

Hallinto
neuvoston
virkailijat



I
Johtokunnan
pöytäkirjoja

Selostusta
oauuakaup-
po_j_an
toiminnasta

Keru Oyn 
perustaminen

Hallintoneuvoston varapuheenjohtajaksi toiminta

kaudeksi 19^0-1941 valittiin yksimielisesti toimitus

johtaja Otto Karhi.

Hallintoneuvoston sihteeriksi toimintakaudeksi 

19.^0-19^1 valittiin yksimielisesti osastopäällikkö On

ni Toivonen.

Pöytäkirjan tarkastajiksi toimintakaudeksi 19^0- 

19^1 valittiin yksimielisesti kokouksen puheenjohtaja 

sekä hallintoneuvoston Jäsenet Kalle Hyvärinen ja Ahti 

Kärkkäinen.

3 .  S .
Johtokunnan sihteeri luki 22/5 - 19/9 -*»0 pidet

tyjen johtokunnan kokousten pöytäkirjat.

Kyselyjä tai huomautuksia el luettujen pöytäkir

jojen johdosta tehty.

4. 5.

KKn neuvontaoBaston hoitaja Jalmari L a a k s o  

esitti hallintoneuvostolle seuraavan selostuksen osuus

kauppojen toiminnasta vuoden 19^0 alkupuoliskolla (Lii

te n:o 11) .

5- §■

Toimitusjohtaja A u r a  teki selkoa niistä toi

menpiteistä, jotka KKn johtokunta oli suorittanut KERU 

0Y:n perustamiseksi ja sen toiminnan alulle panemiseksi 

(Liite n :o 12).

Selostuksen johdosta syntyi keskustelua.

L a  i n e: Osuusliike Kansassa on kiinnitetty 

huomiota lumppujen keräämiä- Ja varastoimistapaan. Lump-



puvaraatot eivät sovi elintarvikevarastojen yhteyteen. 

Terveydenhoitoviranomalset voivat puuttua asiaan, el

lei lumppuvarastoja eroteta muista varastoista. Puhuja 

toivoi, että tähän seikkaan kiinnitettäisiin huomiota.

A u r a :  Lumppujen kerääminen tuli ajankohtai

seksi, kun OTK ei enää ole saanut kankaita tehtaista, 

ellei ee ole toimittanut lumppuja tehtaille raaka-ai

neiksi. Lumppuvarastot eivät sovellu muiden var* 

jen yhteyteen, minkä vuoksi ne on pyrittävä pitämään 

erillään, Niissä osuusliikkeissä, jotka ovat Jo pidem

män aikaa lumppukauppaa harjoittaneet, onkin erillist 

varastotilaa lumppuja varten varattu. Jos sits. 

jestetään lumppujen kerääminen, siitä tuskin aiheutuu 

terveydellis 1“ vnarojt . V-.'' akin lumppujen ke- '

on yleensä epämiellyttävää työtä varsinkin myymälän

hoitajan kannalta, on nämä haitat kuitenkin pyrittävä 

voittamaan, koska lumppujen kerii: 1 y • ’Il hvr.koil 

kansantaloudellisesti tärkeätä työtä,

K ä r k k ä i n e n :  Johtokunnan toimenpiteet

ovat hyväksyttäviä, ja käytännössä on vain huolehdit

tava, että terveydelliset vaatimukset tulevat tyydyte

tyiksi .

H a u t a l a :  Jos lumppujen keräilyä aiotaan

jatkuvasti harjoittaa, olisi järjestetty ' aika-ajolt- 

taisia rynnäkköjä eikä hoidettava keräilyä jatkuvana, 

koska perheisiin kerääntyy lumppuja vain aika ajoin.

K a r h i :  Kalkilla tehtailla on asiamiehiä,

jotka keräilevät lumppuja jatkuvasti. Myös tehtaat 

tarvitsevat raaka-aineita jatkuvasti. Sen vuoksi ke

räystäkin on jatkuvasti harjoitettava. Lumppujen hin

noitteluun olisi kiinnitetä ■ ••.'■»ta. Oulussa esim.

on saatu villalumpulsta parempia hintoja, kuin KSRU on 

maksanut.

A u r a :  Rynnäkköjä on kyll“ järjestettävä,



mutta osuusliikkeiden täytyy olla valmiit vastaanotta

maan lumppuja jatkuvastlkin. Nykyisillä hinnoilla muo

dostuu lumpuista tärkeä tulolähde vähävayaisille per

heille. Rynnäkköjä voidaan järjestää eri Jätelajien 

keräämiseksi vuoron perään. Hinnoittelua ei ole ollut 

varsin helppo hoitaa, koska hinnat ovat syksyn kuluessa 

nousseet viikko viikolta. Lumppujen hinnoista KERU neu- 

votteli aluksi kansanhuoltoministerien kansaa Ja määräsi 

hinnat sen mukaisesti. Kilpailu nosti kuitenkin hintoja, 

ja KERUU on täytynyt seurata mukana. Osuusliikkeillä on 

valta ostaa lumppuja niillä hinnoilla, joilla ne voivat 

niitä saada, KEHU määrää vain omat ostohintansa. KERU 

ei ale siis mennyt ns. asiamies järjestelmään. - KERU

pyrkii myös jätteiden jalostamiseen. Nykyisin on tar

jolla paljon luita, jotka eivät kelpan mihinkään. Ile 

on jalostettava, jotta ne saadaan käytetyiksi. Nahka- 

jätteitä ei meidän maassamme ole myöskään kerätty ollen

kaan. Niistä voidaan jalostaa monenlaisia tuottelta,ku

ten apulannoitteita, eristysaineita, teräksenkarkaisu- 

pulverla, pegamoidla jne.,

K i i s k i n e n  : Jätteiden keräily on kansan

taloudellisesti tärkeä tehtävä. Huomio kiintyy kysymyk

seen, niiksi KERUsta on muodostettu osakeyhtiö. Ehkä on 

ajateltu vetää mukaan myös yksityisiä liikkeitä ja 30K- 

laisla osuuskauppoja. Olisi harkittava, eikö yhtiötä 

olisi muutettava osuuskunnaksi ja pidettävä yksinomaan 

omien järjestöjen käsissä. Suotavaa olisi ollut, että 

kysymys KERUU perustamisesta olisi tuotu hallintoneuvos

ton käsiteltäväksi, ennenkuin asiasta lopullisesti pää

tettiin.

A u r a :  KERUU perustamisaslaa ei voitu tuoda

hallintoneuvostoon aikaisemmin, koska asiassa oli nope

asti toimittava esiintyneen raaka-aineen puutteen täh

den. Kysymys on varsin pienestä pääomamäärästä, Jär-



jestemuoto oli valittava toiminnan laadun mukaan. KERU- 

hän el voi palauttaa ylijäämää sen mukaan, kuin asiak

kaat laitosta käyttävät, On kyllä harkittu, eikö yhti

ön pohjaa olisi laajennettava nykyisestään, mutta jos 

tällainen ehdotus tullaan tekemään, alistetaan se • - 

hemrain hallintoneuvoston harkittavaksi.

H e i k k i l ä  J: On suotavaa, että jätteiden 

jalostamista kehitetään. Lumppuja ei saada kovin pal

jon kerätyksi, kun kerääjiä on paljon. Sitävastoin 

voidaan muita jätteitä saada paremmin ostetuksi. Ke

räilyssä esiintyviä käytännöllisiä haittoja voidaan 

vähentää ja poistaa.

Keskustelu julistettiin päättyneeksi.

Hallintoneuvosto päätti yksimielisesti hyväksyä 

johtokunnan toimenpiteet asiassa.

6 . §.

Hallintoneuvosto päätti yksimielisesti, että 

OSUUSLIIKKEEN tilaushinta, joka tähän asti on ollut 

30 mk vuosikerralta, korotetaan vuodeksi 19JH  55 mark

kaan .

TYÖTOVERIN tilaushinta, Joka tähän asti on ollut 

osuusliikkeiltä 20 mk ja yksityisiltä tilaajilta 

markkaa, päätettiin vuodeksi 19^1 korottaa 25 markkaan 

niiltä osuusliikkeiltä, jotka tilaavat Työtoverin kont

torissa, nyyraälf tl vM**»folasa toimiville toimi

henkilöilleen, sekä 55 markaksi muilta tilaajilta.

7. 5.

Tarkastajaksi KKh neuvontaosastolle eronneen 

Pietari Salmenojan tilalle päätettiin yksimielisesti 

valita johtaja Jorma Jalava Karjaalta 5.000 markan 

kuukausipalkalla (Liite n:o 15).

OsuuallikkBJi 
ja Työtoveri 
tilaus- 
hinnat

Uusi
tarkastaja
neuvonta-
oaastolle



.sjohtaja A u r a  lausui, että kun KKn

KKn toimi
henkilöiden 
sosiaaliset' 
aäännVkse t

Johto.ku* aasa oli käsitelty kysymystä, mitä asioita 

seuraatan edustajakokouksen ohjelmaan olisi otettava, 

oli vallalla ollut yleensä se käsitys, ettei nyt mi

tään alustaksia edustajakokoukselle valmistettaisi, 

vaan että eräitä päivän kysymyksiä selostettaisiin 

edustajakokouksen osanottajille esitelmien muodossa. 

Mahdollisesti voitaisiin esitelmien johdosta seuraa- 

van keskustelun perusteella hyväksyä edustajakokouk

sessa jokin Julkilausuma.

Asian johdosta syntyi keskustelua.

T a n n e r :  Olisi köyhyydentodlBtus, ellei

edustajakokouksen ohjelmaan löydetä mitään keskustelu

kysymyksiä. Puhuja toivoi, että asiaa vielä seuraa- 

vaan hallintoneuvoston kokoukseen mennessä harkittai

siin .

K e t o  Jhtyi edelliseen puhujaan.

Z - 1: Ehkä edustajakokouksen ohjelmaan

dl&HI': ottaa kysymys, mikä asema osuuskauppaliik

keellä on oleva valtiojohtoisessa taloudessa.

A u r a :  Karhin ehdottama kysymys on jo tul

lut loppuun käsitellyksi edustajakokouksessa, kun osuus- 

kauppaliikkeen taloudellinen ohjelma hyväksyttiin.

Keskustelu julistettiin päättyneeksi.

Hallintoneuvosto päätti yksimielisesti kehoittaa 

johtokuntaa seuraavaan hallintoneuvoston kokoukseen 

mennessä harkitsemaan, mitä keskustelukysymyksiä edus

tajakokouksen ohjelmaan voitaisiin ottaa.

9. §•

Hallintoneuvosto hyväksyi yksimielisesti KKn 

johtokunnan ehdotuksen KKn vakinaisille toimihenkilöil

le myönnettävistä sosiaalisista eduista. Ehdotus tuli



täten hyväksytyksi seuraavan sisältöisenä (Liite n:o 

14). l8:nnen kohdan suhteen hallintoneuvosto päätti, 

että johtokunnalla on valta tarpeen mukaan muuttaa 

toimihenkilöiltä ruokailusta perittäviä maksuja.

10. 5 .

KKn toimihenkilölle Toini Paaslvuorelle aikai- Toiminimen
kirjoi tus-

seramln myönnetty oikeus kirjoittaa KKn toiminimi yh- oikeus 

dessä jonkun toisen toiminimen kirjoittamiseen valtuu

tetun henkilön kanssa päätettiin peruuttaa.

Oikeus kirjoittaa KKn toiminimi yhdessä jonkun 

toisen KKn toiminimen kirjoittamiseen valtuutetun hen

kilön kanssa päätettiin myöntää KKn toimihenkilölle 

Elna Kaustilalla.

11- §•
Hallintoneuvoston Jäsenille oli etukäteen Jaettu Yle lahyödyl-

11sen asunto-
KKn johtokunnan selostus yleishyödyllisen asuntoraken- v> 
nustoiminnan kehittämisestä ja se oli seuraavan sisäl- kehittäminen 

töinen (Liite nro 15).

Selostuksen lisäksi toimitusjohtaja A u r a  

lausui, että valittu asuntoneuvosto on jo ollut toimin

nassa. 3e on jakaantunut kahteen Jaostoon, nimittäin 

hallinnolliseen ja teknilliseen. Selostukseen liitty

vää ehdotusta KKn johtokunta on vielä täydentänyt si

ten, että neuvostoa laajennettaisiin valitsemalla sii

hen kaksi lisäjäsentä, nim. 3uomen 9oa.-dem. Tydlais- 

naisliiton toimitsija Elli Nurminen ja kauppalanjohtaja 

Pietari 3almenoja.

Asian johdosta 3yntyi keskustelua.

K ä r k k ä i n e n :  Kun yleishyödyllisen aaun-

torakennu3tolminnan kehittäminen selostuksessa nainlt-



tUun tapaan tulee kysymykseen muillakin paikkakun

nilla kuin selostuksessa mainituilla, olisi varat

tava mahdollisuus ulottaa toimintaa etääraraällekin.

A u r a :  Selostuksessa on mainittu vain alus

tava ohjelma. Siinä mainitut paikkakunnat kalpaavat 

kiireellisimmin yleishyödyllisen aauntorakennustoimin- 

nan edistämistä. Myöhemmin voidaan tietenkin toimin

taa laajentaa. Neuvottelut, joita eri paikkakunnilla 

on käyty, ovat tapahtuneet kuntien pyynnöstä. On ol

lut puhetta myöskin siitä, että osuusliikkeet sijoit

taisivat asuntorakennus järjestöihin pääomaenemmistön 

saadakseen niissä määräämisvallan. Samalla ne saisi

vat myös helpoimmin toimittaakseen rakennustarvikkei

ta rakennettavia asuntoja varten.

K a r h i :  Ehdotukset menevät ilmeisesti hyvin

lävitse niissä kunnissa, joissa on työläisenemmistö, 

mutta tuskinpn muualla. Osuusliikkeiden el pitäisi ko

vin paljon kiinnittää yleishyödyllisiin asuntorakennus- 

järjestöihin pääomia, koska se hidastaa omien tonttien 

rakentamista.

A u r a :  On suunniteltu, että asuntoneuvoston

kustannukset suorittaa KK. Ne tekevät noin 150.000 - 

200.000 markkaa vuodessa. Sitä vastoin KK tulee saamaan 

tuloja rakennuspiirustuksista ja rakennusten urakolmi- 

slatakin, mikäli urakointia nykyisissä oloissa voidaan 

suorittaa.

S i n i s a l o :  Ehdotuksen mukaan sidotaan nyt

kädet vain muutamiin määrättyihin paikkoihin. Olisi va

rustauduttava siihen, että yleishyödyllistä rakennus

toimintaa voidaan aloittaa muuallakin. Yhtyi ehdotukseen 

asuntoneuvoston täydentämisestä.

T a n n e r :  On selvää, että sikäli kuin yleis

hyödyllisen asuntorakennustoiminnan tarvetta alkaa muu

allakin kuin selostuksessa mainituilla paikkakunnilla



esiintyä, voidaan toiminta ulottaa laajemmallekin.

K a n t a n e n :  Mikkelissä vallitsee suuri asun

topula. Osuuskauppaliikkeen oliai tultava tekemään aloi

te tilanteen parantamiseksi.

S ä i l ä :  Kaikissa yleishyödyllisissä asunto-

yhtymissä, joita suunnitellaan, tulisi osuuskaupallisllla 

Järjestöillä olla -lavalta. Elleivät kunnat 11.1

ehdolla tule mukaan, saavat ne JKiidä ulkopuolelle.

H a u t a l a :  Rovaniemellä näyttää olevan epä

varmaa, tuleeko kunta mukaan, kun yleishyödyllisen ra

kennustoiminnan alalla on syntynyt yksityis täkin kilpai

lua .

A u r a :  On epätietoista, tulevatko kaikki kun

nat, joissa yleishyödyllistä asuntorakennustoimintaa 

edistetään, yritykseen mukaan. 3e el kuitenkaan estä 

Järjestöjä perustamasta, mutta silloin her i kysymys, 

missä määrin yleishyödyllistä rakennustoimintaa sellai

silla paikkakunnilla voidaan harjoittaa. Rovaniemen 

kunta on pyrkinyt yhteistoimintaan. Paikkakunnalla val

litseekin suuri asuntokurjuus.

H e i k k i l ä  J: Kuntien mukaantulo riippuu

siellä, missä enemmiet -o» nv : porvarilliset ainek

set, siitä, halutaanko osuusliikkeille saada järjestöis

sä määräysvalta. Tiimiin tähden e J ole sopivaa asettaa 

tinkimätöntä vaatimusta nääräämlsvallan saamisesta osujs- 
kaupallisille järjestöille. Pääasiahan on, ett'! asunto

tilanteeseen saadaan parannusta.

Keskustelu julistettiin päättyneeksi.

Hallintoneuvosto päätti yksimielisesti hyväksyä 

KKn johtokunnan suunnitelman yleishy dyllise, 

kennustoiminnan edistämisestä sekä ehdotuksen asuntoneu- 

voston muodostamisesta sillä tavalla, kuin KKn johtokun

nan liaäehdotus edellyttää.

Niin ikään hallintoneuvosto hyväksyi ehdotuksen,
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että osuuskauppaliikkeen varoja kiinnitetään yleishyö

dylliseen asuntorakennustoimintaan noin 10 milj.mark

kaa ja että KK maksaa asuntoneuvoston toiminnasta ai

heutuvat kustannukset. Asuntoyhtiöissä on pyrittävä 

mikäli mahdollista saamaan määrääni3vaita osuuskaupal- 

llsllle Järjestöille, mutta tätä vaatimusta ei pidetä 

ehdottomana. Luetteloa paikkakunnista, joissa yleis

hyödyllistä asuntorakennustolmintaa pyritään edistämään, 

voidaan myöhemmin tarpeen mukaan täydentää.

Pöytäkirja tarkastettu ja hyväksytty Helsingissä 
14. joulukuuta 1940.

V a k u u d e k s i

/



Pöytäkirja KKn Ja OTIui HALLINTO

NEUVOSTO JEH yhteisestä kokouksesta, 

joka pidettiin Tampereella Osuusliike 

Voiman 11. keskusravintolan huoneis

tossa 29:ntenu syyskuuta 1 9 ^0 .

Puhetta Johti KKn hallintoneuvos

ton puheenjohtaja tuomari Väin Tanner 

ja pöytäkirjan laati allekirjoittanut 

KKn hallintoneuvoston sihteeri.

1. £.

Kokouksen avasl tuomari V a i n o  T a n n e r  

lausuen, että eräiden esilntulleidon asiain tähden on 

ollut tarpeellista kutsua kokoon hallintoneuvostojen 

yhteinen kokous. Tällä kerralla ovat kuitenkin KANSAN 

hallintoneuvoston Jäsenet kokouksesta poissa, sillä nyt 

käsiteltäviksi tulevat asiat koskevat lähinnä vain KKtu 

ja OTKta. Käsiteltäviksi tulevat nimittäin: l) KKn 

johtokunnan selostus maatalouskaupan nykyisestä laajuus 

deBta ja suoritetusta kehittelytyöstä sekä 2) KKn joh

tokunnan selostus yleishyödyllisen asuntotoiminnan ke

hittämiseksi suoritetuista toimenpiteistä.

Tämän jälkeen puheenjohtaja antoi puhevuo^on toi

mitusjohtaja Auralle.

2 . 5.
Asian esitteli toimitusjohtaja A u r a  lausuen: 

KKn jasenosuusliikkeet sivut eräistä merkeistä päättäen 

ole olleet täysin tyytyväisiä maatalouatuotekaupan kehi

tykseen. Tämä on käynyt ilmi mm. kirjei3t ,

Kokouksen
avaus

Maatalous
tuet eleauppa



tus johtaja A. Raota on lähettänyt KKlle ja jossa 

kirjeen lähettäjä epäilee, onko maataloustuotekaup- 

pa edistysmielisessä osuuskauppaliikkeessä järjes

tetty parhaalla mahdollisella tavalla. Kirjeen lä

hettäjän käsityksen mukaan puuttuu maataloustuote- 

kaupasta keskitystä, ja hän epäilee, onko välitystoi

minta olkea tapa edistää maataloustuotekauppaa. Sa

malla toimitusjohtaja Ranta esittää harkittavaksi, 

eikö maataloustuotekaupan alalla olisi ryhdyttävä 

harjoittamaan myös varastoon ostamista ja varastosta 

myymistä. Kun KKn johtokunnassa käsiteltiin toimitus

johtaja Rannan kirjelmää, asetuttiin asiassa sille 

kannalle, että asia olisi koko laajuudessaan otettava 

keskusteltavaksi hallintoneuvostojen yhteisessä koko

uksessa. Tätä käsittelyä varten KKn johtokunnan toi

mesta on laadittu ja kokouksen osanottajille jaettu 

promemoria, joka sisältää selvityksen siitä, miten 

maataloustuotekauppaa viimeisten vuosien aikana on 

pyritty kehittelemään. Nyt tapahtuvassa keskustelus

sa on tilaisuus esittää arvosteluja siitä, onko suun

ta ollut oikea. KKn johtokunnan mielestä ei maatalo

ustuotekaupan alalla nykyisin voida havaita muita heik

kouksia, kuin että maataloustuotteita, vielä ostetaan 

huomattava määrä välikäsien kautta seka että makkara- 

.teollisuutta ei ole voitu kehittää olosuhteiden edel

lyttämässä tahdissa.

Asian johdosta syntyneessä keskustelussa käytet

tiin seuraavat puheenvuorot:

R a n t a :  Lähettämäni kirjelmän olin oikeas

taan tarkoittanut kirjoitukseksi OSUUSLIIKKEESEEN. Kun 

siinä kosketeltu asia nyt on tuotu tämän kokouksen kä

siteltäväksi, haluan muutamalla sanalla perustella 

esittämiäni mielipiteitä. Teollisuustyöväestä on jo



2/3 edistysmielisten osuusliikkeiden asiakkaine. Maata

lousväestöstä sitävastoin on edistysmielisten osuusliik

keiden asiakkaina vain 1/10. Osuusliikkeidemme asiakas

piiriä voidaan nykyisestään lisätu valistustyön avulla 

vain vähäisessä määrässä. Sitävastoin voidaan asiakas

piiriä laajentaa huomattavastikin tekojen avulla. 3iltii 

on nyv . • - 7.. •

myymälöitä kulutuskeskuksiin perustamalla on viime aikoina 

huomattavastivallannut itsellään uutta alan. Pysyäkseen 

kilpailussa mukana edistysmielisen osuuskauppaliikk"01' 

Hnnvifrtava voiman lisää maatalousväestä! ■ 1 'ta.

Sitä voidaan saada, jos maatalouskauppaa tehokkaasti kehi

tetään. Mutta maatalouskaupan kehittäminen edellyttää kä

sitykseni mukaan nykyistä suurempaa keskitystä, nykyil ' 

harjoittavat useat OTKn osastot maataloustuotteiden kaup

paa. Samoin puuhailevat useat KKn osastot mantolousnsi- 

oissa. Tosin en halua ehdottomasti väittää, ett- nykyinci 

suunta on hidastanut maatalouskaupan kehitystä, mutta ky

symys keskittämisestä on Joka tapauksessa sen arvoinen 

asia, että siitä kannattaa keskustella. Erityisesti halu

an kiinnittää huomiota siihen, että OTK työskentelee maa- 

laisvoin kaupassa ainoastaan sesonkiaikoina. Varastoon 

ostamalla pitäisi olla mahdollista saada tässä suhteessa . 

aikaan tasoitusta. Samoin herättää kiusallista iu 

se, että yksityisyrittäjät valtaavat ripeästi : '-lio 

makkarateollisuutta, vaikka edistysmielisellä osuuskuupja- 

liikkeellu pitäisi olla kaikki edellytykset t -nm alan 

hoitamiseen.

K a r h i :  Mi •• . i .

a3ia, minkä vuoksi tutkimuksia sen s kivi t tönii u 

edelle- . j< KKn .

neuvoteltava.

A l a n e n :  31t «...i ««««i*««. .

SOK:laisessa osuuskauppaliikkeessä, ei ole helppo vei



edistysmielisen osuuskauppaliikkeen piiriin. Se edel

lyttää, että edistysmieliset osuusliikkeet voivat tar

jota heille parempia etuja kuin muut liikkeet. Tämän 

päämäärän tavoittamiseksi on OTK koettanut työskennel

lä. Maatalouskoneiden, siementen ja apulannoitteiden 

kauppa on jo melko pitkälle kehitetty. Lihanjalostuk

sen alalla saatiin ohjelma valmiiksi vasta kolme vuot

ta sitten., Sen jälkeen on jo ehditty rakentaa kaksi 

lihanjalostustehdasta. Valitettavasti sota on ollut 

ripeämmän toiminnan esteenä. Alkuvaikeuksien voittami

nen vie aina aikansa, mutta kun alkuun päästään-, on 

eteenpulnmeno helpompaa. Nyt on jo hankittu koneet pa

ria uutta lihanjalostustehdasta varten.

P a l m :  Maataloustuotekaupan ohjelma laadit

tiin säännöllisissä oloissa. Nykyisissä olosuhteissa 

sitä el ole syytä muuttaa. Voi olla, että tällä alal

la el ole päästy yhtä hyviin tuloksiin, kuin jotkut• 

toivoisivat, mutta nykyinen aika ei ole sovelias uusi

en suunnitelmien tekoon.

N i a k a n a n :  Maataloustuotekauppaa edusta

jakokouksessa käsiteltäessä alleviivattiin nimenomaan 

sitä seikkaa,-että näkyviä tuloksia ei voida saavuttaa 

nopeasti. Tämä pitää edelleenkin paikkansa. Nyt ei 

ole aika tehdä uusia suunnitelmia. Ainoa mitä voidaan 

tehdä on se, että osuusliikkeitä kohoitetaan kiinnittä

mään entistä enemmän huomiota maataloustuotekauppaan.

K o s k i :  Nykyiset olosuhteet ovat huomattavas

ti vähentäneet mahdollisuuksia kehittää maataloustuot

teiden kauppaa.

T a n n e r : Uu3ia suunnitelmia on kyllä helppo

plirustella, mutta niiden toteuttaminen kohtaa nyt vai

keuksia. Niinpä voidaan tehdä suunnitelmia viljakaupan 

laajentamisesta. Se edellyttää kuitenkin viljasäiliöi

den rakentamista. Viljakaupan alalla on tähän asti



eletty niin sanoakseni kädestä suuhun. On hankittu vain 

se määrä viljaa, joka on lähintä myyntikautta varten tar

vittu. Maahan olisi kuitenkin saatava syntymään varasto

ja, koska vain niiden varassa olomme pitemmän päälle tur

vattuja. Valtio on rakentanut vain muutamia viljavaras

toja. Osuusliikkeiden olisi rakennettava niitä lisää, 

mutta huomattava on, että ne vaativat runsaasti pääomia. 

Maitokauppaankaan ei päa3tä käsiksi pienin ponnistuksin. 

Valion asema sillä alalla on vahva. Kaupunkiosuusliik- 

keet voisivat ehkä muodostaa yhteisen keräilyjärjestön 

ja ryhtyä toimittamaan maitoa kulutuskeskuksiin. Mutta 

3e taas puolestaan edellyttää koräilyasemien perustamis

ta. Tähän suuntaan toimintaa on kuitenkin kehitettävä, 

jos mielitään Valiota vastaan käydä. Lihakaupan kehittä

miseksi on perustettava makkaratehtaita. Niitä on OTKn 

perustettava, mutta niitä voivat perustaa myös suurimmat 

osuusliikkeet, mikäli OTKn voimat tämän alan kehittämi

seen eivät yksin riitä. Perunakauppaa OTK on voinut har

joittaa melko laajassa mitassa, kun se on joutunut osta

maan raaka-ainetta perunajauhotehtaalleen. Kauppaporunan 

toimittamiseen sitävastoin OTK tuskin pystyy.

Siihen tapaan kuin tässä olen kaavaillut, olisi 

maataloustuotekauppaa kehitettävä järjestelmällisesti ar

tikkeli kerrallaan. Näyttää kuitenkin siltä, että liik

keenjohtajat eivät tällaiseen järjestelmälliseen kehitte

lyyn helposti totu. He ostavat maataloustuotteita sekä 

toisiltaan että muilta välittäjiltä, sen sijaan että py

rittäisiin oikeaan systeemiin.

M a n n i n e n :  KKr. tulisi ryhtyä luomaan orga-

nisatlota, jonka tehtäväksi tulisi toimittaa maltoa ku

lutuskeskuksiin. Sitä mukaa kuin kilpailu maidon kaupan 

alalla kehittyy, käy osuusliikkeiden maidon saanti yhä 

vaikeammaksi. Maalaisvoita olisi OTKr ryhdyttävä varast il- 

naan, sillä osuusliikkeet eivät voi varastointia hoitaa.



H e i k k i l ä ,  0. : Huomattavia tuloksia

el voida saada nopeasti, vaikka maataloustuotekauppaa 

koetetaankin jatkuvasti kehittää. Varsinals-Suomen 

osuusliikkeiden liikevaihdosta tekee maataloustuottei

den kauppa jo 20-30 £ liikevaihdosta. Kun llhanjalos- 

tustehdas saadaan Turkuun, voidaan lihakauppaakin huo

mattavasti kehittää.
K a r h i  : Maitokauppa voidaan saada Järjestyk

seen ainoastaan meijereitä perustamalla. Niitä on sen 

vuoksi ryhdyttävä perustamaan ja maanviljelijältä on 

otettava niiden jäseniksi. Lihakaupan kehittäminen 

edellyttää teurastamojen ja makkaratehtaiden perusta

mista ja viljakaupan kehittäminen viljasäiliöiden pe

rustamista .

K e t o :  . Valiolla on maitokaupan alalla mono

polistisia pyrkimyksiä, jotka ovat epäedullisia sekä 

tuottajille että kuluttajille. Tästä syystä mm. Ku

lutusmaidon tuottajain liitto vaatustaa Valion pyrki

myksiä. On siis olemassa ristiriitoja ja näissä olo

suhteissa on paikallaan, että edistysmielisellä osuus- 

kauppaliikkeellä on oma ohjelmansa. Selväksi on niin. 

tullut, että aikaisemmasta työnjakosuunnitelmasta ei 

edistysmielisellä osuuskauppaliikkeellä ole enää mi

tään iloa.

R a n t a :  Valkeuksista huolimatta on mahdol

lista, että maalaisväestöö voidaan vetää edistysmieli

sen osuuskauppaliikkeen piiriin. Tosiasia nira. on, 

että maalaisväestön keskuudessa esiintyy nykyisin run

saasti tyytymättömyyttä niin Valion toimintaa kuin li

hakaupan nykyistä järjestelyä kohtaan.

K a r h u ;  Maataloustuotekauppaa on jo voitu 

harjoittaa laajassa mitassa. Hyvää harrastusta sen 

edelleen kehittämiseen on myös olemassa, mutta uudis

tukset vaativat runsaasti pääomia. KKn olisi ryhdyt



tävä tutkimaan, mitä mahdollisuuksia kullakin osuusliik

keellä on maataloustuotekaupan kehittämiseen, ja annetta

va kullekin osuusliikkeelle ohjelma vastaista toimintaa 

varten.

K a r h i :  Nähdäkseni täsBä kokouksessa olisi

vain todettava, että on saatu selostus raaataloustuotekau- 

pan nykyisestä tilasta; sen lisäksi olisi keholtettava 

KKn Johtokuntaa jättämään jollekin seuraavalle kokouksel

le ehdotuksia siitä, mitä maataloustuotekaupan kehittiiralsek- 

sl vielä olisi tehtävä.

K ä r k k ä i n e n :  Siirtoväki aiheuttaa edistys

mieliselle osuuskauppaliikkeelle uusia probleemoja. Valio 

on ryhtynyt palvelemaan siirtoväkeä perustamalla uusia 

meijereitä ja maitokauppoja. Myöskin pika-asutualal11a 

on vaikutuksensa. Kun suurtilat jaetaan pientiloiksi, ne 

eivät voi enää tuottaa kulutusmaitoa. Nähtäväksi jää, 

onnistuuko Valio paremmin keräämään maitoa pientiloilta 

kuin edistysmieliset osuusliikkeet. Mitä Keski-Suoraessa 

harjoitettavaan lihakauppaan tulee, niin huomattava on, 

että sinne on nyt tullut paljon uusia teollisuuslaitoksia, 

mikä merkitsee lihakaupan lisääntymistä. Sen vuoksi oli

si nimenomaan Kaski-Suomeen saatava QTKn lihanjalostusteh- 

das .

A u r a :  Maatalousohjelmassa, jonka KKn edustaja

kokous hyväksyi, määriteltiin tehtäviä Bekä KKlle että 

OTKlle. Sen jälkeen on vielä lyöty kiinni eräitä periaat

teita. Yksi niistä on, että OTKn on hankittava maatalous

tuotteita osuusliikkeiden välityksellä. Toinen niistä on, 

että OTKn tehtäviin kuuluu lihanjalostustoiminnan kehittä

minen. Mitä hyväksyttyyn periaatteeseen lihan jalostusta!- 

minnan kehittämisestä tulee, niin käytäntö on osoittanut, 

että nopeampiin tuloksiin olisi päästy, jos olisi lähdetty 

toiselle tielle, nim. kehoittamaan osuusliikkeitä perusta

maan yhteisiä tehtaita. Ruotsissa on kuljettu lihanjalos-



tusalalla tätä tietä Ja saatu hyviä tuloksia. Hyväksy

tyssä maatalousohjelmassa KKlle jätetyt tehtävät rajoit

tuivat määrättyjen suunnitelmien laatimiseen, sekä pro

pagandan ja opintotyön suorittamiseen. Saamansa tehtä

vän mukaisesti KK on laatinut erinäisiä suunnitelmia.

On olemassa suunnitelma viljavarastojen perustamisesta 

ja siihen liittyy suunnitelma palkallismyllyjen perus

tamisesta. Lisäksi KKn rakennusosasto on laatinut tar

peellisia piirustuksia vilJavaraatorakennusten rakenta

mista varten. Myöskin meijerien perustamista- varten on 

olemassa suunnitelma. Sen perusteella valmistellaan jo 

meijeriä Kemiin. Epätietoista on vielä, tarvitaanko 

sellaista raaidonk9ruilyjärjestöä, josta tässä kokouk

sessa on ollut puhetta. Asiaa on kuitenkin tutkittava. 

Edelleen KKssa on suunnitelma juurikasvi- ja vihannesva- 

rastojen rakentamisesta. Rakennuspiirustuksia niitä 

varten on myös saatavana. Vielä KKssa on laadittu yksi

tyisille osuusliikkeille ohjelmia maataloustuotekaupan 

kehittämiseksi. Siihen lihakaupan kehittämistä tarkoit

tavaan ohjelmaan, joka 3 vuotta sitten hyväksyttiin, 

liittyy suunnitelma teurastuslaitosten perustamisesta, 

joita laitoksia tullaan tarvitsemaan useita. KKn osuus- 

kauppakoulu on suorittanut perusteellista ammattikasva

tusta maataloustuotekaupan kehittämiseksi ja KKn raken

nusosasto on laatinut mallipiirustuksia maataloustarvi- 

kerayymäläin rakentamista varten. Kuten näkyy, KK on 

tehnyt monia suunnitelmia ja suorittanut paljon työtä 

maataloustuotekaupan kehittämiseksi edistysmielisessä 

osuuskauppaliikkeessä. Valitettavasti näitä suunnitel

mia ei kuitenkaan ole voitu osapuoleenkaan toteuttaa. 

Numerot, osoittavat, että kun maaseudun osuusliikkeet 

ovat keränneet maataloustuotteita 72 milj.markan arvos

ta, niin Elanto ja OTK ovat samana aikana ostaneet muil

ta välikäsiltä maataloustuotteita 159 milj.markan arvoa-



ta. El ole alla voitu toteuttaa sitäkään periaatetta, 

että maataloustuotteita ostettaisiin vain orailta osuus

liikkeiltä. Myönnettävä on, että ostojen tekeminen yk

sinomaan orailta osuusliikkeiltä kohtaa vielä monia vai

keuksia, mutta hyvällä tahdolla niinä vaikeudet voidaan 

voittaa.

H e i k k i l ä ,  J. : Kun KKn edustajakokous

hyväksyi maatalousohjelman,tulivat kilpailevat yrityk

set toimeliaiksi. Ei olo sen vuoksi kovi -:ppo

äkkiä vallata uusia aloja, kun vastustajat ovat valppai

na. Ennen kaikkea osuusliikkeet tarvitsevat OTKr. apua. 

Kuopioon olisi perustettava llhanjalootustehdas ja mei

jerilläkin olisi siellä menestymismahdollisuuksia.

Keskustelu julistettiin päättyneeksi.

Kokous katsoi, että asian tuf •* vxi' v m ' i 

tarpeellista tehdä mitään päätöksi, vaan ottU k ¡yty 

keskustelu on evästyksenä KKn ja OTKn hallintoneuvos

toille .

P u h e e n j o h t a j a  totesi, että kysymys 

yleishyödyllisen asuntotoiminnan edistämisestä oli J 

käsitelty sekä KKn että OTKn hallintoneuvoston kokouk

sessa ja että kummassakin kokouksessa oli hyv r

esitykseen sisältyneet ehdotukset. !iäin olion p*- 

johtaja katsoi, että kysymys el en*:u t'.soä kokouksessa 

kalpaa lisäkäslttelyä.
Kokous yhtyi yksimielisesti puheenjohtajan käsi

tykseen .
Kokous Julistettiin^ : -tt-r. ■ ■-u ..

Yleis-
hyödyllinen
asunto
toiminta

V a j e  u u Ö e  k  a 1 :
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Pöytäkirja KKn HALLINTONEUVOSTON 

kokouksesta, joka pidettiin Helsingissä,

KKn hallintoneuvoston huoneistossa Jou

lukuun lH. päivänä 1940.

Saapuvilla olivat hallintoneuvoston 

jäsenet Fr. Hautala, J.Heikkilä, 0.Heik

kilä, K. Hyvärinen, Eino Kantanen, Otto 

Karhi, Reino Kiiskinen, Juho Knuutinen, 

Ahti Kärkkäinen, Hilma Laine, Kalle Palm, 

Rudolf Peltonen, Matti Tukkila, J. Raa

tikainen, J. Rosvall, Toivo Salmio, Albin 

Sihvonen, Väinö Sinisalo, Hugo Silliä ja 

Väinö Tanner;johtokunnan Jäsenet Jal° Aura, 
J. Alanen, J.W .Keto, S.G. Andersson, Hel

mer Lehti, Paavo Raittinen, Miina Sillan

pää Juuso Suominen ja Onni Toivonen; se

kä KKn toimihenkilöt Jalmari Laakso ja 

Antero Rinne.

Puhetta johti hallintoneuvoston pu

heenjohtaja Väinö Tanner ja pöytäkirjan 

laati allekirjoittanut hallintoneuvoston 

sihteeri.

1. §.

Johtokunnan sihteeri luki 26/9 - 27/11 pidettyjen 

johtokunnan kokousten pöytäkirjat.

Kyselyjä tai huomautuksia ei luettujen pöytuklr- 

jain Johdosta tehty.

2 . §•

Hallintoneuvosto päätti yksimielisesti, että niil

le johtokunnan jäsenille, jotka eivät ole KKn palveluk-

1 »• 1

Johtokunnan
jäsenten
palkkio-



kr*«!%vr vuoden 191»! alalta palkkiota .,.000:-

?■ M-1 o lr . l  kun
nan v a a l i

Vuoden 19^1 
liitto- 
kokousten 
aika ja 

I palkka

kullekin Jäsenelle sekä lisäksi 125 mk kokoukselta.

3. S-
Hallintoneuvoato päätti yksimielisesti valita 

vuoden 19*1 ajaksi KKn Johtokunnan Jäseniksi Julius 

Alasen, 3.0. _rPerssonin, J.W, Kedon, Paavo Rait

tisen, Juuso Suonisen Ja Onni Toivosen; sekä va

rajäseniksi Helner Lehden ja Miina Sillanpään.

Lisäksi kuuluu johtokuntaan Itseoikeutettuna 

Jäsenenä ja Johtokunnan puheenjohtajana KKn toimitus

johtaja Jalo Aura.

«. 5.
Hallintoneuvosto päätti yksimielisesti valita 

KKr, NM-keskustoimikuntaan vuoden 19^1 ajaksi KKn toi

mihenkilöt Kerttu Koiviston, Lyyli Takin Ja Toini 

Virneksen.

Lisäksi kuuluvat KKn IIM-keskustoimikuntaan itse

oikeutettuina jäseninä KKn toimitusjohtaja Jalo Aura 

sekä valistusosaston hoitaja Yrjö Kallinen.

5 • §.
Hallintoneuvosto päätti yksimielisesti ehdottaa 

liittotolmikunnille, että vuoden 19^1 liittokokoukset 

pidettäisiin allamalnlttuina aikoina ja allamainituis- 

sa palkoissa:

Uudenmaan Osuuakauppalllton 2/3 Helsinciasä
Hämeen-Satakunnan “ 9/? Tampereella
Varsinais-Suomen Turussa
Karjalan : ie/? Lappeenrannassa
Keski-Suoman Jyväskylässä
Etelä-Pohjanmaan l 23/3 Vaasassa
Kyminlaakson Mikkelissä
Pohjolan " 30/3 Kemissä
Savon Il 11 Kuopiossa



t

€ 3

6. 5.
Toimitusjohtaja A u r a  lausui, et';ä Jo sil- KKn asunto-

osasto
loin, kun KKssa päätettiin ryhtyä edistämään yleis

hyödyllistä asuntojen hankintaa, pidettiin selvänä, et

tä tätä toimintaa ohjaamaan on KKn sisään muodostettava 

erikoinen asunto-osasto. Tämä uusi osasto päätettlin- 

kin viime syksynä perustaa. Johtokunta on nyt, kun 

yleishyödyllinen asuntojenhankintatoiminta alkaa päästä 

vauhtiin, ryhtynyt etsimään sopivia henkilöltä osaston 

johtoon. Johtokunnan käsityksen mukaan osastolla, ku

ten KKn rakennusosastollakin, täytyy olla sekä teknil

linen että taloudellinen hoitaja. Sopivien henkilöiden 

löytäminen on kuitenkin kohdannut vaikeuksia, sillä pä

teviä voimia ei tällä alalla nykyisin ole sanottavasti 

tarjolla. Mitä teknillisen hoitajan toimen täyttämiseen 

tulee, niin käytyjen neuvottelujen jälkeen KKn johtokun

ta on päättänyt hallintoneuvostolle ehdottaa, että tähän 

toimeen valittaisiin KKn rakennusosastolla nykyisin työs

kentelevä arkkitehti Pauli Salomaa, joka on suostunut 

toimen vastaanottamaan 7*500 markan kuukausipalkalla.

Taloudellisen hoitajan toimeen on haettu ehdokkaita sa- 

nomalehti-ilmoitukaillakin. Kukaan hakijoista el kui

tenkaan johtokunnan mielestä ole voinut tulla kysymyk

seen joko palkkavaatimuksen suuruuden tähden tai muis

ta syistä. Tästä syystä johtokunta on päättänyt ehdot

taa, että tähänkin toimeen valittaisiin henkilö KKn 

rakennusosastolta. Toimeen ehdotetaan valittavaksi 

insinööri Martti Niskala, Joka on suostunut toimen 

vastaanottamaan 0.000 markan kuukausipalkalla.

Sitten kuin asiasta oli keskusteltu, hallintoneu

vosto päätti yksimielisesti hyväksyä johtokunnan ehdo

tuksen .



6 ^

Palkka- Toimitusjohtaja A u r a  lausui, ettM hintojen kal-
aslolta

listumisen johdosta KKn johtokunta on kuluvan vuoden 

aikana päättänyt jo kaksi kertaa korottaa pienempipalk

kaisten toimihenkilöiden palkkoja. Korotukset tekevät 

yhteensä 15 k 20 % ja rahana laskettuna 392.000 markkaa 

vuotta kohden. Kun hintataso on jatkuvasti kohonnut ja 

kun se tulee vuoden alussa edelleenkin kohoamaan aina

kin sillä määrällä, jonka toimeenpantava liikevaihtove

rolaki aiheuttaa, on johtokunnan mielestä kallispalk- 

kaisempienkin palkkoja korotettava. Johtokunta ehdot

taakin, että toimihenkilöiden, Joiden palkka on yli 

3.000 markan, palkkoja korotettaisiin määrällä, joka 

vastaa 10 % palkoista. Tätä ehdotusta perustellaan 

sillä, että korkeampipalkkaiset ovat yleensä perheelli

siä ja että hintojen kohoaminen niin muodoin on vaikut

tanut heidän palkkatuloonsa suhteellisesti enemmän kuin 

perheettömien. Saatujen tietojen mukaan tullaan toisia 

sa vastaavanlaisissa järjestöissä palkka-asiain järjes

telyssä menettelemään suunnilleen samalla tavalla, kuin 

KKn johtokunta nyt ehdottaa meneteltäväksi.

Paitsi 10 #:h suuruista kalliin ajan lisäystä. 

Johtokunta ehdottaa eräille toimihenkilöille myönnet

täväksi myöskin henkilökohtaisia korotuksia. Ehdote

tut henkilökohtaiset korotukset on lueteltu hallinto

neuvoston jäsenille jaetussa palkkalistassa. Johto

kunta ehdottaa, että nekin hyväksyttäisiin.

Sitten kuin asiasta oli keskusteltu, hallinto

neuvosto päätti yksimielisesti hyväksyä ehdotuksen 10 

%in kalliin ajan lisäyksen maksamisesta niille KKn toi

mihenkilöille, joiden palkka on yli 3*000 markan, nii

hin luettuna myös toimitusjohtaja Aura.

Tämän jälkeen hallintoneuvosto käsitteli yksityis 

kohtaisesti niiden toimihenkilöiden palkkalistan,joiden

7.  §•



palkan määrääminen kuuluu hallintoneuvoston toimival

taan, ja hyväksyi yksimielisesti johtokunnan ehdottomat 

henkilökohtaiset palkaniiaäykset. Hallintonaavoston ot

tamien toimihenkilöiden palkat tulevat täten vuoden 19*1 

alusta lukien olemaan seuraavan suuruiset:

Nimi

Aura, J. 
Toivonen, 0. 
Laakso, J. 
Rinne, A.

Rakennusosasto
Ahvenainen, ITT
Jägerroos, G.
3aloraaa, P.

Metalli tehdas
Eerola, V.

Lakiasiainosasto
Halme, H.

Kuluttajain Lehti

Palkka

13 000: 

3 000 : 
8 500: 
5 800:

7 000 8 ooo 
5 500

10 £:n :.V : i uutit-
korot. korotus

850:

580:

Malnososasto

Myyntlosasto
Kajateri, M. 5 500:

Cplnto-oaasto

Toimenväl.os, 
Hliloe, TT

Tarkastajat 
Leppäranta, L . 
Manner, Y. 
Piirainen, J. 
Pulkkinen, A. 
Puumalainen,T, 
Ritari, K. 
Saarimaa, A. 
Korjus, E.

Vallstusosasto 
Haapanen, J. 
Hyvärinen, Y. 
Jovero, A. 
Kallinen, Y. 
Kärkinen, M.B. 
Lahti, R.
Mäkinen, E. 
Pekkanen, A. 
Siimes, A.

* 500'

750
500
.000
700
ocof *00

I 000 
> 750

3 750 
3 500 
3 400 
6 000 
3 500 
3 850 
3 500 
3 750 
' 30

Yhteensä

14 300:- 
3 000:-

6 380i-

700: 500 B 200:
800:- 8 BCO:

2 000:- 7 500:

500:- 500:- 6 000:

650:- 180:- 7 730:

550:- 6 050:

550:- 6 050:

550: C 050

- 530:

O£>COlT»

450: 50:- 5 000

580 250:- 6 5R0
450 _ 11 :;50
400 400:- Il 800
*70 _ 5 170
400 400:- 1. 600
440 _ il E40
400 400:- 4 800

250i- 3 000

m i - 37-: ¡1500

1 
1 
• 

0 0
:

K\K\

3 »50
3 740 
C 600
3 850

:- 390:-
350:-
^80:-

li 240
3 850
4 130

:- 33C.L-. 120:- 3 750
13 31: *- 4 2 5 :-



Kuluttajalr.
Lehden
tilaushinta

Konsument-
bladetln
tilaushinta

Matkapälvä-
rahaV

Tulo- ja neri( 
arvio vuodek
sl O T T

Muuttaen Venäknun 1 .päivänä 1£>40 tekemiänsä pää

tietä hallintoneuvosto päätti yksimielisesti johtokun

nan ehdotuksesta määrätä Kuluttajain Lehden tilaushin

naksi vuoden 1941 maaliskuun 1.päivästä lukien 15 mark

kaa vuosikerralta, koska sekä paperin hinta että paina

tuskustannukset ovat huomattavasti kohonneet.

9. §.

Muuttaen kesäkuun 1.päivänä 1940 tekemäänsä pää

töstä hallintoneuvosto päätti yksimielisesti Johtokun

nan ehdotuksesta määrätä Konsumentbladetin tilaushinnan 

vuoden 1941 alusta lukien 10 markaksi vuosikerralta, 

koska sekä paperin hinta että painatuskustannukset ovat 

viime aikoina huomattavasti kohonneet.

10. §.

Johtokunnan ehdotuksesta hallintoneuvosto päätti 

yksimielisesti muuttaa syyskuun 28 .päivänä 1940 hyväk

sytyn KKn toimihenkilöiden matkustussäännön 4.kohdan 

näin kuuluvaksi:

Päivärahaa maksetaan seuraavan taksan mukaan: 

Kotimaassa:

a) johtokunnan jäsenet, toimitusjohtaja, neu- 
vontaoaaston, Valistusosaston ja rakennus
osaston hoi.taja ja sihteerit ............... 200:-

b) muut tllapälsmatkuatajat ................  125:-

,c) tyumaamestarlt, puhujat, tarkastajat ja
HM-työntekijät ...................  100:-

11. 5.

Toimitusjohtaja A u r a  lausui, että laaditta

essa ehdotusta KKn tulo- ja menoarvioksi vuotta 1941



varten, ei vertauskohtana voitu pitää kuluvan vuoden 

tulo- ja menoarviota, koska sitä ei voitu poikkeuksel

listen olojen Johdosta lainkaan tehdä. Laskelmia teh

täessä ovat kuitenkin niin osastojen kuin liikelaitos

tenkin menot olleet likipitäen tunnetut. Sitävastoin 

tulot on täytynyt arvioida. Arvioinnissa on oltu niin 

varovaisia, kuin olosuhteet vaativat. Tulo- ja menoarvi

oon on nyt uutena tilinä otettu mylis asuntoneuvoston ti

li, koska, kuten muistettaneen, hallintoneuvosto paatti, 

ette asuntoneuvoston toiminnasta aiheutuvat kustannukset 

suoritetaan KKn varoista. Johtokunta ehdottaa, että hal

lintoneuvosto hyväksyisi johtokunnan laatiman ehdotuksen 

KKn tulo- ja menoarvioksi vuodeksi 19^1 (Liite 16).

Hallintoneuvosto päätti yksimielisesti hyväksyn 

Johtokunnan ehdotuksen.

1 2 . § .

Toimitusjohtaja A u r a  lausui: KKn johtokun

nassa on oltu yksimielisiä siitä, että KKn o IJb I ryhdyt

tävä toimimaan hintatason jatkuvan kohoamisen ehkäisemi

seksi. Siinä tarkoituksessa johtokunnassa on laadittu 

asiasta ehdotus kirjelmäksi, joka hallintoneuvoston ni

missä lähetettäisiin valtioneuvostolle (Liite 17 ) Ja 

joka on hallintoneuvoston jäsenille Jaettu. Landlttu 

ehdotus, joka ei ole viimeistelty, vaatii kuitenkin vie

lä valmistelua. Sen vuoksi olisi harkittava, olisiko 

ehdotus sitten, kun siltä on keskusteltu, palautettava 

llsäkäsittelyä varten Johtokuntaan, joka yhdessä hallin

toneuvoston puheenjohtajan kanssa saisi antaa kirjelmäl

le lopullisen muodon.

Asian johdosta syntyi keskustelua.

T a n n e r :  Olen puolestani sitä mieltä, että

Kirjelmä 
valtio~ 
neuvostolle 
hTn tatabon 
kohoamisen 
johdos ta

hintain nousun ehkäisemiseksi on tehtävä kalkki, mitä



voidaan. Samoin on vaikutettava siihen suuntaan, että 

palkat liikkuvat hintatason mukana. Johtokunnan kir- 

jelraäehdotuksen' suhteen olen kuitenkin sitä mieltä, 

että sen sanamuoto el ole kalkissa suhteissa onnistu

nut, minkä vuoksi olenkin lausunut toivomuksen, että 

sitä vielä tarkistettaisiin.

H e i k k i l ä  J: Kirjelmässä esiintyvät

maininnat maidon ja halkojen hinnan noususta eivät ole 

tarkkoja, minkä vuoksi kirjelmää olisi siinäkin suhtoes 

sa tarkistettava.

H y v ä r i n e n :  On kyllä paikallaan, että

hintojen nousun johdosta lähetetään kirjelmä valtioneu-
(

vostolle, mutta esillä oleva ehdotus kalpaa tarkistusta 

Niinpä ehdotuksessa on jätetty huomioonottamatta, että 

sähkön hinnan nousun on aiheuttanut hiilen hinnan nousu 

Sämasta syystä on noussut myöskin kaasun hinta. Raitio 

tiemaksujen nousun taas on aiheuttanut sähkön hinnan ja 

työpalkkain nousu. Kuntien toimeenpanemat hinnan koro

tukset ovat yleensä olleet perusteltuja, minkä vuoksi 

niihin el kirjelmässä olisi puututtava.

- K e t o :  Lähetettävässä kirjelmässä ei pitädsi

paljonkaan puhua vanhoista asioista, koska maininnat 

niistä tulevat tavallisesti epätarkoiksi. Hintojen nou 

susta puhuttaessa on tullut tavaksi mainita Helsingin 

kaupunki hintatason kohoamisen aiheuttajana. Sellainen 

maininta on kuitenkin harhaanjohtava ja aiheutuu asian

tuntemuksen puutteesta. Lähetettävä kirjelmä olisi laa 

dittava niin, että se rajoittuisi lyhyihin mainintoihin 

ja päättyisi ponteen.

K a r h i: Ajatus kirjelmän lähettämisestä on

olkea, mutta yksityisten esimerkkien ottaminen siihen 

on arkaluontoinen asia. Tämän tähden kirjelmän teksti 

kalpaa tarkistusta.

S u o m i n e n :  Kansanhuoltoministerit» on mää-



rätesaäan hintoja seurannut vapailla markkinoilla muo

dostuneita hintoja. Sen vaikutuksena on ollut, että 

tuottajat pidättyvät myymästä tuotteitaan Ja toimitta

masta niitä yleiseen kulutukseen, koska he toivovat 

ja uskovat kansanhuoltoministerin Jatkuvasti korotte- 

levan hintoja. On paikallaan, että hintaln korotuk

sesta puhuttaessa esimerkkinä mainitaan myöskin Hel

singin kaupunki, joka on toimeenpannut aiheettomia 

hlntainkorotuksla. Esim. viime kesänä kaupunki korot

ti autonaksut eräillä linjoilla huomattavasti korkeam

miksi kuin yksityisten liikennöitsijäin hinnat olivat.

H a u t a l a :  KKr. on ehdotetulla tavalla

esiinnyttävä hinta-asiassa. Kirjelmän sanamuotoa voi

daan kyllä pyöristellä, mutta siitä ei pitäisi jättää 

asioita lilan paljon pois.

T a n n e r :  Valittaen on todettava, että ku-

luttajain asiaa ei tähän mennessä ole ajettu Järjestö

nä. On vain erinäisissä tilaisuuksissa tehty irralli

sia päätöksiä, jotka eivät sanottavia merkitse. KK 

on laiminlyönyt velvollisuutensa, kun se el ole vaa

tinut oikeutta päästä vaikuttamaan kuluttajien toimeen

tuloon vaikuttaviin päätöksiin. 31tä vastoin ovat 

tuottajain järjestöt toimineet kovasti valvoakseen 

etujaan. Nyt pitäisi KXn ryhtyä toiminaan kuluttaJäin 

edustajana el vain hyväksymällä lausumia, vaan Jatku

vasti tarttumalla asioihin. Tällaista tauataa vaataan 

olisi koko hintakysymystä katseltava. Ehdotettu kir

jelmä kääntyy ainoastaan viranomaisten puoleen. Se 

el riitä, ee olisi kohdistettava myös niihin, Jotka 

hintoja ottavat, nlra. tuottajiin, jotka monella taval

la vaikeuttavat elintarvikkeiden hankintaa. Niinpä 

tuottajat ovat nyt aiheuttaneet perunapulan, kun k&n- 

sanhuoltoministerio korotti tarpeettomasti peru.nain 

hintaa. Tuottajain mielestä perimäin hinta on vielä



kin liian alhainen, ja siinä toivossa, että hintaa vie

läkin korotetaan, he pidättyvät myymästä. Yleensä on, 

toimittaessa hintain kohoamisen ehkäisemiseksi, kään

nettävä kärki tuottajiin. Toisaalta on viranomaisia 

vaadittava valvomaan, että annettuja määräyksiä nouda

tetaan, sekä koventamaan määräysten rikkojille tuomitta

via rangaistuksia.

Helsingin kaupungin toimeenpaneman raltlotlemak- 

sujen korottamisen johdosta puhuja lausui, että Helsin

gin kaupungin viranomaiset on johdettu harhaan. Asias

sa on uskottu liian paljon raitiotieyhtiön antamia lau

suntoja ja vakuutteluja. Jos mielitään tehokkaasti 

toimia hintojen kohoamisen ehkäisemiseksi, on vältettä

vä nimenomaan tariffeilla määrättävien maksujen korot

tamista, koska aina vedotaan tariffien nousuun, kun 

hintoja pyritään korottamaan.

A u r a :  Hintatason kohoamisesta kantavat ras

kaan vastuun valtio Ja kunnat, jotka ovat luoneet poh

jan laajalla alalla tapahtuviin hintain korotuksiin ko

rottamalla tärkeiden raaka-aineiden Ja voiman hintaa. 

Niitä el voida sen vuoksi jättää sivuun toimittaessa 

hintatason ehkäisemiseksi. Mitä KKn toimintaan tulee, 

niin sillä on ollut vaikeuksia valvoa kuluttajäin etu

ja, kun kansanhuoltoministerlössä on tärkeillä paikoil

la pääasiassa määrättyjen etupiirien edustajia, jotka 

toimivat tehokkaasti valvoakseen oman alansa etuja. 

Propagandaa tuottajia vastaan ei myöskään ole sanotta

vasti voitu hoitaa, kun viranomaiset ovat heidän tuot

teilleen määränneet, hinnat, joita heillä on luonnolli

sesti ollut lupa vaatia.

H e i k k i l ä  J: Kansanhuoltorainlsteriö on 

määrännyt perunein hinnan liian alhaiseksi, siitä on 

syntynyt perunapula. Myöskin maidon hinta on liian 

alhainen. Kun tuottajat saavat salakaupassa paremman



hinnan kuin Bäännöstellyssä kaupassa, on luonnollista, 

että tavarat häviävät salakauppaan.

K n u u t i n e n :  On palkallaan, ett« kirjelmä

lähetetään valtioneuvostolle. Valitettavaa on, että 

hinnat jatkuvasti nousevat, mutta palkkataso pysyy en

nallaan. Siltä Johtuu, että eräiden kuntain on Jo täy

tynyt ryhtyä avustamaan auurlperhelaiä. Puhuja kannat

ti ehdotusta, että kirjelmää lopulliseen muotoon val

mistelemaan valitaan johtokunnan lisäksi ainakin hal

lintoneuvoston puheenjohtaja.

K e t o :  Tannerin ehdotus, että toimenpiteiden

kärki on suunnattava tuottajiin, on paikallaan. Valtio

vallan pakkotoimenpiteillä ei kovin paljon saada aikaan, 

ei edes polilsitoimenpiteillä. Rajahinnoilla on usein 

vaikutus ehkäistä tavaran tuloa markkinoille. Yleensä 

olisi pyrittävä saamaan tuottajain kanssa vapaaehtoisia 

sopimuksia tavarain toimittamisesta, koska säännöstely- 

määräysten noudattamista koskevaa riittävän tehokasta 

valvontaa ai voida saada aikaan. Helsingin kaupungin 

puolesta puhuja lausui vielä, että kaupunki on järjes

tänyt työläisilleen hyvät työolot. Nekin johtavat vä

littömästi hintaln korottamiseen.

K ä r k k ä i n e n :  Pientuottajat eivät nykyi

sin saa elinkeinostaan hyviä tuloja. Se Johtuu viime 

kesänä saadusta huonosta rehusadosta. Kansanhuoltomi

nisterit pitkittää lilan kauan karjan pakkoteurastusta, 

sillä ilmeistä on, että myöhemmin joudutaan rehun puut

teen tähden teurastamaan liian paljon karjaa. Puhuja 

yhtyi ehdotukseen, että kirjelmän sanamuotoa tarkiste

taan, jotta epätarkat sanonnat voidaan välttää.

P a l m :  Kirjelmän sanamuotoa voidaan tarkistaa,

mutta siltä el pidä pudottaa pola siinä esitettyjä esi

merkkejä .
Keskustelu julistettiin päättyneeksi.



Edustaja
kokous-
asioita

Keskustelun päätyttyä hallintoneuvosto päätti yk

simielisesti, että valtioneuvostolle lähetetään kirjel

mä hintein nousun johdosta, mutta että kirjelmäehdotuk- 

sen sanamuoto on tarkistettava. Tarkistamaan kirjelmän 

sanamuotoa yhdessä Johtokunnan kanssa hallintoneuvosto 

päätti yksimielisesti valita hallintoneuvoston puheen

johtajan Väinö Tannerin ja hallintoneuvoston jäsenen 

Kalle Hyvärisen.

neuvosto keholtti edellisessä kokouksessaan johtokuntaa 

harkitsemaan, mitä alustuksia seuraavan edustajakokouk

sen ohjelmaan voitaisiin ottaa. Asiaa harkittaessa on 

yhtenä edustajakokouksen ohjelmaan sopivana asiana mai

nittu kysymys: "Osuuskauppaliikkeen vaikutus talouselä

mään poikkeuksellisissa oloissa". Puhuja ehdotti, et

tä tästä asiasta valmistettaisiin esitys vuoden 1941 

edustajakokoukselle.

S a l m i o  ja H e i k k i l ä  kannattivat 

tehtyä ehdotusta.

Hallintoneuvosto päätti yksimielisesti hyväksyä 

toimitusjohtaja Auran tekemän ehdotuksen.

13. §.

V a k u u d e k s  i:

Pöytäkirja tarkastettu ja nyvaksytty.

Helsingissä ^  pnä ^ * '* + ¿ * 1 kuuta 1941

/  " S r  r . ^ ' M



KULUTU30SUUSKUNT IEN KESKUSLIITOS 
Helsingissä kesäkuun 2, päivänä 1940 
pidetyn 24:nnen EDUSTAJAKOKOUKSEN 
pöytäkirja.

Kokous pidettiin Helsingissä, 
Työväentalon Juhlasalissa, alkaen 
klo 10. Edustajakokouksen osan
ottajiksi ilmoittautui 120 KKn 
jäsenjärjestöjen äänioikeutettua 
edustajaa Ja 251 vara- Ja liad- 
edustajaa sekä 5 kutsuvierasta. 
Muiksi osanottajiksi ilmoittautui 
£01 keskusjärjestöjen Ja osuus
liikkeiden toimihenkilöä Ja muuta 
osuuskauppaväkeä sekä 7 sanoma
lehtien edustajaa. Osanottajiksi 
ilmoittautui siis kaikkiaan A39 
henkilöä.

i. s.
Edustajakokouksen avasl KKn hallintoneuvoston Kokouksen

avaus.
puheenjohtaja ministeri Väinö Tanner käsitellen
puheessaan kuluneen aotatalven vaikutuksia osuue-

. *'■ * 
kauppaliikkeeseen eekä auurveltain aodan aiheut
tamaa epänormaaliata tilannetta lausuen samalla 
muistosanoja vuoden kulueaaa osuuakauppaliikkaan

riveistä poistuneiden muistoksi.
' * r

2 . §.

Hallintoneuvoston puheenjohtaja T a n n e r
ilmoitti, että kokouksesta oli Ilmoitettu Kulut-

i r .  *
tajain Lehdeasfl £4. huhtikuuta ja 1« ja 8. touko- 
kuuta aekä Konsumentbladetiaea 30. huhtikuuta Ja

t
15, toukokuut» 1940. Kokouskutsu oli kokonaisuu

dessaan näin kuuluva:



"Kulutusosuuskuntien Keskusliiton (KK) r.y. 24. edus
tajakokous pidetään Helsingissä Työväentalon Juhlasalissa 
kesäkuun 2. päivänä 1940, alkaen klo 10.

Kokouksessa käsitellään seuraavat asiat:
1. Edustajakokouksen avaa hallintoneuvoston puheenjoh

taja ministeri Väinö Tanner.
2. Vahvistetaan edustajakokouksen laillisuus.

3. Vahvistetaan edustaJavaltuudet.
4. Edustajakokouksen puheenjohtajain Ja virkailijain vaali.
5. Johtokunnan vuosi- Ja tllikertomua. Esittää toimi

tusjohtaja Jalo Aura.
6. Tilinpäätöksen vahvistaminen Ja vastuuvapauden myön

täminen.
7. Ylijäämän käyttäminen.
8. Vuosimaksu vuodeksi 1941.
9. Hallintoneuvoston puheenjohtajan Ja Jäsenten sekä 

tilintarkastajain palkkiot.
10. Hallintoneuvoston Jäsenten vaali.
11. Tilintarkastajain vaali.
12. Seuraavan edustajakokouksen paikka.

Valtakirjaksi, Joka oikeuttaa KKn Jäsenlllkkelden 
edustajat käyttämään puhe- Ja äänivaltaa edustajakokoukses
sa, on annettava ote sen kokouksen pöytäkirjasta, Jossa
edustajat on valittu. Jäsenoauuakunta on oikeutettu ole

maan edustajakokouksessa edustettuna seuraavasti:
Jokaiselle Jäaenosuuakaupalla on Jäsenmääränsä 5.000-

lukuun saakka yksi ääni kultakin Jäsenmäärän alkavalta 

200-luvulta.
Jos Jöaenmäärä on 5.000-10.000:een, on Jäsenosuua- 

kunnalla tältä Jäsenmäärän oeslta edellisessä kohdassa 
edellytetyn äänimäärän lisäksi yksi ääni kultakin Jäsen
määrän alkavalta 500-luvulta.

Joa JÖBahmäärä on yli 10.000:n, on Jäsenosuuskunnalla 
tästä luvusta alkaen lieäkei yksi ääni kultakin Jäsen



määrän alkavalta 1.OOO-luvulta.
Jäsenmääräksi otetaan ae luku, Josta on sään

töjen määräämässä järjestyksensä vuosimaksu makset

tu.
Jäseninä olevilla kaskuajärjestöillä on kulla

kin yksi ääni.
Eduatueäänlä käyttää yksi edustaja, Ja valta

kirjasta tulee käydä selville osuuskunnan adus- 
tuaäänten määrä sekä. Jos useampia edustajia on 
valittu, kuka edustajista on valtuutettu edustua- 
ääniä käyttämään.

Edustajavaltakirjat on sääntöjen mukaan vähin
tään kaksi viikkoa ennen edustajakokousta lähe
tettävä hallintoneuvoston tarkastettaviksi. Ne on 
näin ollen lähetettävä ennen toukokuun 18. päivää 
KKn toimistoon, Helsinki, Kirkkokatu 14.

Edustajia edustajakokoukseen lähetettäessä on 
erikseen huomioonotettava, että ainoastaan niillä 
edustajilla, Jotka valtakirjoissa mainitaan, on 
edustajakokouksessa puheoikeus.

Helsingissä 21. huhtikuuta 1940.
Väinö Tanner Onni Toivonen"

Kiertokirje, Joka sleälal edustajakokouskuteun, lä
hetettiin KKn Jäsenosuuskunnllle 19. huhtikuuta. 

Edustajakokoukselle Jätettävät KKn hallintoneuvoston 
esitykset lähetettiin KKn Jäeenosuuskunnllle 25. 
huhtikuuta. KKn Johtokunnan vuosikertomus vuodelta 
1939 lähetettiin Jäsenosuuakunnllle 3. toukokuuta.

Edustajakokous totesi, että kokous oli kut
suttu koolle KKn sääntöjen 28. §n 2. kohdan Ja 
29. §n 1. kohdan mukaisesti Ja oli täten lail
lisesti kokoonkutsuttu Ja päätösvaltainen.

3. 5.
KKn halllntoneuvouton sihteeri Onni T o i -  EductaJavalta

kirjain tar
kastus.



1«

t o n e n Ilmoitti, että hallintoneuvosto oli antanut 
edustajakokoukselle edustaJavaltaklrJäin tarkastuksesta 

seuraavan lausunnon:
“KKn 24:nnelle edustajakokoukselle.

KKn sääntöjen 26. $:n edellyttämää tarkoitusta varten on 
124 KKn Jäsenenä olevaa palkallista osuusliikettä Ja 4 
keskusjärjestöä lähettänyt edustajavaltaklrJanaa tarkas
tettaviksi. Tarkastuksessa on havaittu, että kalkki val
takirjat ovat asianmukaisessa kunnossa. Valtakirjoissa 
mainitut henkilöt on lueteltu KKn edustajakokouksen osan
ottajaluettelossa . paitBl Viipurin Rautatieläisten Osuus- 

ruokalan il. edustajaa E. Kuukkaa, Jonka valtakirja on 
saapunut osanottajaluettelon painatuksen jälkeen Ja Jolla 

on edustajakokouksessa 2 ääntä.
Äänioikeutettuja edustajia on 128 sekä vara- Ja liaä- 

edustajia 35B.
Äänioikeutettujen edustajien yhteinen äänimäärä on 

1 292 ääntä.
Hallintoneuvoato ehdottaa edustajakokoukselle , että 

edellä mainittujen edustajain edustaJavaltuudet hyväksyt

täisiin.
Helsingissä 1'. kesäkuuta 1940.

Väinö Tanner Onni Toivonen"
Edustajakokous päätti yksimielisesti, attä edustaja

kokouksen osanottajaluettelossa mainittujen edustajain 

edustajavaltuudet hyväksytään.

4. 5.
Hallintoneuvoston ehdotuksen mukaisesti edustajakokous

päätti valita kokouksen puheenjohtajiksi
ministeri Väinö Tannerin Helsingistä 
toimitusjohtaja Otto Karhin Oulusta 
Johtaja K.E.Karhun Lohjalta.
Hallintoneuvoston ehdotuksen mukaisesti valittiin 

sihteereiksi KKn toimihenkilöt: Antero Rinne, Jussi Rai

tio Ja Lyyli Takki.

□



PlkakirJolttaJlksi kutsuttiin KKn toImihenkilöt 
Aino Keto Ja a.S.Kortelainen.

Hallintoneuvoston ehdotuksen mukaisesti valit
tiin äänten laskijoiksi: Ernst Helle Kymlnlaakson 
Osuusliikkeestä, August Valta Osuusliike Elannosta, 
Isak Kärki Osuusliike Omasta Ja A. Lunddn Osuus
liike Tarmolasta.

Hallintoneuvoston ehdotuksen mukaisesti valittiin 
pöytäkirjan tarkastajiksi: Anton Vento Raahen Osuus
kaupasta Ja J.O. Rauhala Viipurin Osuuelllkkeeetä.

Kanallatolmlkuntaan, Johon Itseoikeutettuna Jä
senenä Ja toimikunnan kokoonkutsujana kuuluu KKn 
sihteeri Onni Toivonen, valittiin hallintoneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti A. Vuolle Osuusliike Voimasta, 
E. Korvanpää Pajusaaren Osuuskaupasta, Väinö Kilpi 
Osuusliike Tammesta Ja Ilmari Rooa Lahden Osuus- p
kaupasta.

Hallintoneuvoston ehdotuksen mukaisesti edusta
jakokous päätti noudattaa seuraavaa työskentely- 
alkaa:

kokousta kello 10-12

6. $.

KKn vuoden 1938 vuosikertomuksen esitteli toi- Vuoden 193fi
vuo?::.-:ertoajo •

mitusjohtaja A u r a .
Edustajakokous päätti yksimielisesti hyväksyä 

vuosikertomuksen.

5. 5.
Edustajakokous päätti yksimielisesti hyväksyi 

esltysvihossa Julkaistun edustajakokouksen esitys-
Eduatajakokouk 
sen ohjelma Ja 
työskentely-

listan,

aamlalsloma " 12-13.30
kokousta ■ 13.30 - kunnes esityslistalla

olevat asiat on loppuun
käsitelty.



V. s.



Johtokunnan ehdotuksen mukaisesti edustajako- Hallintoneu
voston Jäsenten

kous päätti) että hallintoneuvoston Jäsenten päl- Ja tilintarkas
tajain palkkiot

värahat Ja puheenjohtajaln erikoispalkkiot pysyte
tään entisellään eli hallintoneuvoston Jäsenten 
päiväraha matka- Ja kokouspäiviltä 185 markkaa se
kä matkakulut II luokassa Ja hallintoneuvoston pu-—* h 1*V** C-
heenjohtajan erlko1apalkkio 4 000 markkaa.

Hallintoneuvoston ehdotuksen mukaisesti edus
tajakokous päätti, että tilintarkastajain palkkiot 
pysytetään ennallaan, eli palkkiota 500 markkaa 
sekä päivärahaa matka- Ja kokouspäiviltä 300 mark
kaa. Matkakulut korvataan II luokan hintojen mukaan.

10. § .

Hallintoneuvostosta olivat v. 1940 edustajako- Hallintoneu
voston Jttsen-

koukssssa erovuorossa kansanedustaja Väinö Sinisalo, ten vaali, 
valittu Uudenmaan Osuuskauppallitosta, leipuri A.
Kylmänen, valittu Pohjolan Osuuskauppallitosta, kaup- 
palanjohtaja Ahti Kärkkäinen, valittu Keski-Suomen 
Osuuskauppallitosta, puuseppä M. Pukkila, valittu 
Savon Osuuskauppallitosta Ja junailija A.Marttila, 
valittu Karjalan Osuuskauppallitosta. Tämän lisäksi 
edustajakokouksen oli valittava hallintoneuvostoon 
Jäsen kuolleen toimittaja V. Paavilaisen tilalle.
Valittavien Jäsenten toimiaika kestää 3 vuotta, 
paitsi V. Paavilaisen tilalle valittavan, Jonka toi
miaika kestää 2 vuotta. Hallintoneuvoston Jäseneksi 
osuuskauppallittoJen toimikunnat olivat ehdottaneet

Uudenmaan Osuuskauppalliton toimikunta kansanedustaja 

Väinö Sinisaloni
Pohjolan Osuuskauppalliton toimikunta rouva Greta Hil

tusen*



Keeki-Suomen Osuuskauppaliiton toimikunta kauppalanjoh
taja Ahti Kärkkäisen;
Savon Osuuakauppalllton toimikunta puuseppä M.Pukkilan; 
Karjalan Osuuskauppalliton toimikunta sahatyömies Juho 

Knuutisen; sekä
Kymlnlaakson Osuuskauppalliton toimikunta klrjaltaja 
Eino Kantasen.

Edustajakokous hyväksyi yksimielisesti osuuekaup- 
pallittojen ehdotuksen siten muutettuna, että Greta 
Hiltusen sijasta valittiin rautatieläinen Heino Kiis
kinen.

Tilintarkasta
jain vaalTI

11. §.

Edustajakokous päätti valita 3 tilintarkastajaa 
Ja kolme varatilintarkastajaa. Tilintarkastajain edus
tajakokous valitsi yksimielisesti samat kuin edelli
senä vuonna, nim.:

varsinaisiksi: J.O.Rauhalan Viipurista,
Akseli Salosen Hyvinkäältä Ja 
S.T.Lehmuksen Helsingistä

sekä varatilin
tarkasi lkBl; Ville Hannan 

A.Sjöholmin 
A.Harjulan

/o «
Mikkelistä,
Porista Ja
Vaasasta.

12. §.

Seuraavan Edustajakokous päätti yksimielisesti,
edustajako
kouksen palkka, va edustajakokous pidetään Tampereella.

että seuraa-

13. §.
Puheenjohtaja K a r h i  lausui kokouksen lopetta- 

Jalasanat. Kokous päättyi klo 13.50«

Pöytäkirjan vakuudeksi:



Pöytäkirja tarkastettu Ja havaittu oi

keaksi.

/ '  }

Helflinglaaä lokakuun // päivänä 1940
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